
 

 

  

 

Beskrivelse af forslag  Haven 
Haven er en kommunal institution på 4 grupper, som er beliggende på 
Frederikssundsvej 277 i Brønshøj.  
 
Det foreslås, at hele institution lukkes midlertidigt. Det betyder, at 
børnene på institutionen skal indskrives i nye pasningstilbud. 
Institutionen er udvalgt pba. økonomi og særlig indsats.  
 
Baggrund for udvælgelse: Økonomi, særlig indsats  
 
Besparelse i mio. kr. 
Besparelse i alt Antal grupper Besparelse pr. gruppe 

3,0 4 0,8 
 
Implementering: 2025 
 
Opsummering af høringssvar 
Der er i høringen modtaget 44 høringssvar. Høringssvar er fra 
forældrerådet, øvrige forældreråd i klyngen, forældre på institutionen 
samt personale og lokaludvalg.  
 
Alle høringssvar er imod lukning af institutionen. Forældrerådet 
påpeger, at Haven foreslås lukket på et forkert grundlag: Haven har 5 
børnegrupper  ikke 4, der er børn på venteliste, en god tilsynsrapport 
og fuld pædagogdækning. Derudover fremhæves i flere høringssvar 
støtte til klyngebestyrelsen i Klynge BV B alternative forslag om 
nedskalering, der også vedrører Håbets Allé og Vindsuset, som 
ligeledes er omfattet af nedskaleringen. Klyngebestyrelsens forslag er: 
 

 Børnehaven Vindsuset og Vuggestuen Rugvej sammenlægges 
som en integreret institution med Vindsusets opsamlingssted 
fysisk omkring vuggestuen Rugvejs matrikel.  

 Børnehuset Håbets Allé, herunder børn og pædagogisk 
personale, sammenlægges med Børnehuset Haven med 
adresse i nuværende lokaler for Børnehuset Haven. Som følge 
af sammenlægninger kan faciliteterne på Håbets Allé 5 afvikles 
og nedlægges.  
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 Klyngekontoret på Håbets Allé 2 nedlægges. Klynge- og 
dagtilbudsleders kontorbehov omplaceres inden for 
Kommunens øvrige faciliteter.  

 
Klyngebestyrelsens forslag har et mindre effektiviseringspotentiale end 
det forslag, der er udsendt i høring. Forvaltningens forslag indeholder 
en samlet effektivisering på 7 mio. kr. i 2025. Mens klyngebestyrelsens 
forslag indeholder en samlet effektivisering på 2,1 mio. kr. 
 
Det bemærkes i øvrigt, at Vindsuset har 3 børnehavegrupper, mens 
Haven har 4 børnegrupper og en basisgruppe. 
 
På de følgende sider fremgår dataoverblik for institutionen og 
opsummering af hvert høringssvar. Derudover er høringssvar vedlagt i 
fuld længde til sidst i materialet.  
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Kapacitet, søgning og besparelse

Institution Kapacitet
(børnegrupper)

Søgning
2020- 2023

(gennemsnit)

Besparelsespotentiale
(mio. kr.)

Haven 4 59% 3,0

Institution Tilsynstype
Tema 1: Samspil og 
relationer mellem 

børn og voksne

Tema 2: 
Børnefællesskab

er og leg

Tema 3: Sprog 
og bevægelse

Tema 4: 
Forældre-

samarbejde

Tema 5: 
Sammenhæng i 

overgange

Tema 6: 
Evaluerings-

kultur
Særlig indsats

Haven Ordinært Justere indsatsen Justere indsatsen Justere indsatsen Vedligeholde 
indsatsen

Vedligeholde 
indsatsen Justere indsatsen Ja

Tilsyn

Institution
Andel af det pædagogiske 

personale, der er uddannede 
pædagoger (2021)

Andel af det 
pædagogiske personale, 

der er uddannede 
pædagoger (2022)

Andel af det pædagogiske 
personale, der er 

uddannede pædagoger 
(2023)

Personaleomsætning 
(2021)

Personaleomsætning 
(2022)

Personaleomsætning 
(2023)

Haven 53% 56% 50% 30,0% 80,8% 40,2%

Pædagogandel og personaleomsætning
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Herunder er resuméer af alle høringssvar til forslaget om Haven. De 
fulde høringssvar kan læses efter resuméet. 
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Bilag 1. Resumé af høringssvar  Haven 

Nr.  Afsender  Resumé af høringssvar 
1 Aya Barakji Afsenderen ønsker ikke, at haven lukkes da hendes 

børn gerne vil gå der. 
2 Ayaan Maxamud Afsenderens datter begyndte i vuggestuen og går 

stadig i børnehaven. Hun er glad for børnehaven og 
pædagogerne.  

3 Betu Mera Afsenderen er ked af, at børnehaven lukker, fordi 
det er en god institution. 

4 Chandra Kali Afsenderen håber, at Haven ikke lukkes, da datteren 
er glad for institutionen og har fået venner dér. 

5 Flora Idrizi Ademi Afsenderen er en pædagog i Haven, der påpeger, at 
institutionen har ændret sig fra at være domineret af 
stor personaleudskiftning og mange vikarer til, at 
der nu er flest uddannede pædagoger. Der er 
kommet struktur, godt arbejdsfællesskab, glade 
børn, og personalet arbejdsglæde er kommet 
tilbage. 

6 Zahra Afsender påpeger, at sønnen trives i Haven, og han 
har alle sine kammerater der. Det vil være negativt, 
hvis Haven lukkes. 

7  Afsender ønsker, at Haven forbliver åben. Der er en 
god blanding af børn med forskellig etnisk 
baggrund, og personalet er dygtige til at rumme 
alle kulturer. De fysiske rammer er rene, lyse og med 
et stort grønt område, hvor børnene kan lege, og 
maden er god. Der er fokus på individuel personlig 
udvikling og inddragelse af familien. 
  
Afsenderen spørger, hvad målet med 
besparelserne er, og mener, at det ville være en 
bedre plan at holde institutionerne kørende med  
underskud lidt længere, og skaffe flere børn med en 
kampagne og mulighed for billigere boliger til 
familier med større pladsbehov.  

8 Jeanne og Robert 
Meyer 

Afsenderne påpeger, at pædagogerne har skabt en 
hverdag for en autist, hvor faste rammer og 



Center for Politik og HR 2/9

2 
 

genkendelighed sørger for tilstedeværelsen af den 
tryghed, der er afgørende for, om barnet kan trives 
og udvikle sig. Haven er en god, rummelig og 
velfungerende institution med en tydelig og 
nærværende ledelse og dedikerede medarbejdere, 
der formår at samarbejde ud fra en tydelig 
pædagogisk retning og et konstant blik på 
børnegrupperne såvel som de enkelte børn og 
deres behov.  

9 Kul Prasad Poude 
 

Afsenderen bemærker, at Haven har et godt miljø 
for små børn. Datteren er glad for at være der og 
lærer meget. Ønsker at Haven ikke lukkes.  

10 Leylah Haji Afsender er glad for Haven, fordi børnene har gode 
pædagoger og har det godt. 

11 Marita Sørhagen - 
Forældrerådet i 
Haven 

Forældrerådet påpeger, at Haven foreslås lukket på 
det forkerte grundlag: Haven har 5 børnegrupper  
ikke 4, der er børn på venteliste, en flot 
tilsynsrapport og fuld pædagogdækning. 
 
Som en af bare 3 institutioner i hele Danmark er 

 
også børn af 

socialt udsatte familier, og siden 2023 har Haven 
  Haven har 

haft en usædvanlig stor faglig udvikling og har løftet 
sig helt enormt, siden institutionen fik et dårligt 
tilsyn i 2022. Haven har fuld pædagogdækning.  
Tilsynet fra 2023 er flot, og Haven har løftet den 
pædagogiske kvalitet overmåde. Haven er en 
certificeret idrætsinstitution med en stor legeplads 
og idrætssal med ny klatrevæg. De seneste to år er 
der brugt ca. 750.000 kr. på opkvalificering af de 
fysiske læringsmiljøer i Haven. 
 
Haven er desuden dygtig til inklusionsarbejde og en 
af få institutioner, som har basispladser til børn med 
særlige udfordringer. Haven har dygtige 
pædagoger med kompetencer, der kan understøtte 
basisbørnenes særlige behov. For basisbørnene 
ville en lukning af Haven få voldsomme 
konsekvenser og være ekstra nedbrydende og 
trivselshæmmende. 
 
Forældrerådet støtter ledelsens og 
klyngebestyrelsens (Brønshøj-Vanløse Klynge B) 
løsningsforslag. 

12 Mathilde Andersen Afsenderen mener, at lukning af børnehuset Haven 
er en dårlig idé. Det er en god arbejdsplads, og at 
splitte personalegruppen og børnene ville ikke være 
til at forstå, da Haven har noget helt specielt og  



Center for Politik og HR 3/9

3 
 

børnene trives med alle deres venner og voksne på 
en helt særlig måde. 

13 Nani Maya 
Gurung. 

Afsenderen mener ikke, at Haven bør lukkes. 
Børnene er glade, og Haven har et godt miljø og 
dygtigt personale. 

14 Nabin Tamang Afsenderne er kede af at høre, at Haven lukkes, fordi 
de er glade for at have deres barn i børnehaven. 
Barnet er glad for sine venner dér og vil blive ked af 
det, hvis Haven lukkes. 

15 Nistaha Abdikarim 
Ali 

I høringssvaret udtrykkes bekymring for den 
potentielle lukning af børnehaven. Siden barnet er 
begyndt i den nuværende børnehave, har man set 
en markant positiv forandring, hvilket har haft en 
enorm positiv indvirkning på hans udvikling og 
trivsel. Børnehaven haven har en stor og dejlig 
legeplads, som også er et vigtigt læringsmiljø.   
Haven har for nylig får et sanserum, som er en 
uvurderlig ressource for børnene. 
 
Det vil være en stor fejl at lukke denne børnehave. 
Børnene vil blive dybt påvirket af en sådan 
beslutning. Børnehave Haven er ikke bare et sted, 
hvor børnene passes  det er et sted, hvor de trives, 
udvikler sig og bygger varige venskaber. 
Pædagogerne her har skabt et miljø, der er trygt, 
inkluderende og stimulerende, og det er noget, der 
ikke let kan genskabes et andet sted. 

16 Ravindra Subedi Afsenderen mener ikke, Haven bør lukkes. Haven er 
en god og omsorgsfuld institution, som man er glad 
for. Personalet er ansvarlige, kærlige og 
hjælpsomme overfor børnene. Børnene udvikler 
deres mentale og sociale færdigheder i Haven. 

17 Yograj Basnet. Afsenderen er bekymret for, at Haven måske lukkes. 
Haven har gode, komfortable og rummelige lokaler. 
Børnene føler sig glade og trygge i Haven. 

18 
Wolter 

Afsenderne understreger, at barnet elsker sin 
vuggestue. De har alle været trygge fra dag et og 
mødes hver dag med forståelse og anerkendelse - 
og smil - fra pædagogerne. Der er mange gode 
tiltag i institutionen, og med planerne om et 
sanserum bliver det kun endnu bedre. De ville være 
kede af, hvis barnet skulle starte forfra et nyt sted 
med nye børn og voksne.  

19 Sarah Jørgensen Afsender er pædagog samt AMR i Haven, og vil 
kæmpe for Haven. Der er et godt arbejdsfællesskab 
ifht. leder og kollegaer i huset. Og der er stor 
fremgang, som også giver muligheder for huset 
samt for hende som pædagog/AMR.  
Der er mulighed for at få endnu en stue op og køre, 
og hjælpe klyngen ved at byde velkommen til 
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børnehuset håbets allé. Der er andre muligheder og 
det ville være synd at lukke Haven ned, når den 
kunne blomstre endnu mere for både børn, 
personalet, forældre og kommune.  
Havens lokaler er rummelige, og efter Haven har 
fået ny ledelse, har institutionen været i stor 
udvikling på kort tid, man har fået etableret et godt 
arbejdsfællesskab og fysiske forbedringer af 
læringsmiljøerne i huset. Haven har også fået et 
sanserum, som vil gøre det bedre for børnene, samt 
to krea-rum, en idrætssal og god Legeplads 

20 Esben S Pedersen Afsender påpeger, at Haven har gennemgået en 
kæmpe udvikling i de foregående år. Haven har fået 
ny leder, som personalet er tryg ved. Det vigtigste 
ved Haven og en af de mange grunde til, at det ville 
være uhørt at lukke institutionen, ligger i alt det 
arbejde, der har gjort, at man er nået, hvor man er i 
dag. Haven har fået fast personale, som løfter 
hinanden i flok lige så vel voksne, som børn. 
Legepladsen og salen er renoveret, og den nyeste 
investering er et sanserum. Dertil kommer den 
pædagogiske indsats, hvor der er stort fokus på 
empati. 

21 Ömer Afsender er ansat pædagog i Haven, og vil gerne 
vise, hvor god Haven er ved at give en rundvisning 
og en fortælling om Havens udvikling. Haven er den 
mest søgte institution i Brønshøj og har stadig lang 
venteliste. 

22 Ugur Danismaz Afsenderne er triste over at høre, at Haven måske 
bliver lukket. De glade for haven og dens personale.  
Den nye leder har gjort og gør en kæmpe indsats. 
Familien er blevet inddraget i barnets udvikling 
siden vuggestuen, hvilket man har værdsat.  
Man har meget glæde af, at børnene kan komme på 
tur i de nærliggende grønne arealer, hvilket  
absolut også er en gyldig grund til, at haven 
forbliver en velfungerende integreret institution i 
området. 

23 Aliya Khalif 
 

Afsender ønsker ikke, at børnehaven lukker, fordi 
barnet har dannet stærke bånd med personalet og 
de andre børn. Derudover har Haven et fantastisk 
pædagogisk miljø, hvor barnet har trivedes og 
udviklet sig. Har tillid til personalet og ledelsen og 
ønsker at bevare det sociale netværk. 

24 Ane Carlsen Afsender mener, at socialt udsatte børn med 
diagnoser straffes, når man vil lukke 
daginstitutionen 'Haven' på  
forkert grundlag, fejlagtige tal og en forældet 
tilsynsrapport. Haven har en høj pædagogisk 
kvalitet, og tilsynsrapporten fra 2023 er positiv. 
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Kompetencepædagogerne har været meget 
imponerede over institutionens store faglige 
udvikling, alle 5 stuer er fyldte, der er børn på 
venteliste og fuld pædagogdækning. 
 
I høringssvaret påpeges desuden, at der er stor 
diversitet blandt personalet, og Haven tilbyder 
socialt udsatte familier unikke muligheder, der 
understøtter børnenes behov. I 2023 og 2024 
gennemgik Haven en omfattende renovation af det 
fysiske læringsmiljø, og med en investering på mere 
end 750.000 kr. fra kommunen har Haven fået 
renoveret sin 650m2 store legeplads, og der er 
etableret bibliotek, klatrevæg og sanserum. 
 
Endelig bemærkes det, at Haven tilbyder 
basispladser til børn med diagnoser som autisme 
og ADHD. For disse børn vil det få voldsomme 
kognitive og sociale konsekvenser at lukke 
institutionen. 

25 Amnah Sharif Afsender mener ikke, at Haven bør lukkes. Det har 
store konsekvenser for børnenes trivsel, hvis de 
bliver fjernet fra deres vante  
omgivelser, pædagoger og legekammerater.  
I haven er der god pædagogdækning, 
tilsynsrapport og trivsel.  

26 Cemile Broberg 
Hansen 

I høringssvaret fremhæves det, at deres barn i 
Haven bliver mødt af engagerede pædagoger og 
pædagogmedhjælpere hver dag, som har skabt en 
hverdag, som barnet kan trives i. Der er struktur, 
faste rammer og en kærlig pædagogisk tilgang. 
Barnet er blevet en del af et børnefællesskab, som 
kun er muligt pga. personalets fokus på inklusion, 
udvikling og tryghed. Det er trygt at aflevere sit barn 
i børnehaven. Derudover nyder man godt af Havens 
særlige profil som idrætsinstitution m.v. Alle 
pladser i Haven er fyldte, der er ingen problemer 
med at fastholde personalet, og ledelsen er god. 

27 Dereje Fentie 
Abegaz 

Afsenderen af høringssvaret bemærker, at 
personalet har skabt et miljø, hvor børn trives, og 
forslaget prioriterer økonomi over børnenes 
velbefindende. Haven tilbyder et unikt miljø med 
fokus på aktivitet, læring og udvikling. Andre 
muligheder for besparelser bør undersøges i stedet 
for lukning af Haven.  

28 Emel Kocababa Høringssvaret er fra en pædagog i Haven, som bl.a. 
bemærker, at der er en god stemning i huset.  
Fællesskabet har tidligere været udfordret, og til 
tider kunne fagligheden gå i stå for at yde ekstra 
omsorg og nærvær for alle børn og kollegaer 
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imellem. Hver gang man gik igennem en svær tid, 
kom man stærkere tilbage med et endnu bedre  
sammenhold. Haven er grunden til, at afsenderen er 
blevet en dygtig og kompetent pædagog. 

29 Hamid Nasrat I høringssvaret bemærkes, at der er dygtige 
pædagoger, som udfører deres job omhyggeligt og 
ansvarligt. Der er en venlig og dygtig leder. Selve 
stedet og placeringen af Haven samt legepladsen er 
god. Der er en rigtig god planlægning af 
hverdagen, og personalet går op i børnenes 
sprogudvikling og socialisering. Afsenderen ville 
hellere have, at der kommer plads til flere børn i 
Haven, frem for at den lukkes. 

30 Julie Frandsen Afsenderen mener, at det er en helt fantastisk 
institution. Barnet er trygt ved alle de voksne - både 
i vuggestuen og i børnehaven, fordi der er så godt 
et sammenhold og samarbejde i hele huset. 
Personalet er fantastisk, og rammerne er så gode 
med sanserum, lange gange at løbe på, kæmpe 
legeplads med mange kroge samt en virkelig god 
beliggenhed ift. grønne områder, legepladser, 
mosen og andet sjovt. 

31 Julie Holmelund Afsenderen er medhjælper i børnehuset Haven. 
Institutionen har været rigtig meget igennem de 
sidste par år, men der er virkelig sket en positiv 
udvikling. Haven tager imod sårbare familier ved at 
støtte dem i overgange, fællesskabet og inkludere 
og rumme dem der, hvor de er. Man vil virkelig tabe 
mange familier på gulvet ved at lukke Haven og 
sende sårbare familier videre i systemet. Haven har 
fuldt børnetal med plads til flere. Haven har et godt 
fællesskab og et godt arbejdsmiljø, og det smitter af 
på børnene. 

32 Britt Sambleben 
Tillidsrepræsentant 

Tillidsrepræsentanten er uforstående over for at 
lukke tre institutioner i klynge Klynge BV-B. 
Hun skriver, at hver institution i klyngen er en brik i 
et velfungerende arbejdsfællesskab i klyngen.  
De tre institutioner har fuldt børnetal og to 
pædagoger på hver stue. Der er høj faglighed til 
stede, og der bliver skabt trivsel, udvikling, læring 
og dannelse gennem trygge, anerkendende 
pædagogiske læringsmiljøer. Der er fokus på 
inklusion og børnefællesskaber. Afsenderen er enig 
i det forslag, som ledelsen har udarbejdet og synes, 
at det er vigtigt at bevare det pædagogiske  
personale og fortsat skabe tryghed for børnene. 

33 Linda Simonsen 
Forperson 
Forældrerådet fra 

Forældrerådet fra Vuggestuen Rugvej er 
uforstående overfor lukning af 3 velfungerende og 
attraktive institutioner i en veldrevet Klynge. Klynge 
BV. B. har et godt pædagogisk miljø i alle 
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Vuggestuen 
Rugvej 

institutioner, samt et godt samarbejde på tværs 
mellem institutioner og personale. Det frygtes, at en 
lukning vil vanskeliggøre fastholdelse af ledelse og 
pædagoger i hele Klyngen. Forældrerådet Støtter 
derfor op om forslaget, der er indsendt i 
høringssvar fra ledelsesteamet i Klynge BV.B. 

34  Brønshøj-Husum 
lokaludvalg 

Lokaludvalget påpeger, at børnetallet vil være 
stagnerende i Brønshøj-Husum frem mod 2028. På 
den baggrund har de svært ved at forstå behovet for  
en nedskalering på ca. 40% i Brønshøj kvarter og ca. 
10% i Husum kvarter - især efter den besluttede 
nedskalering i Bellahøj kvarter. Både Brønshøj og 
Husum kvarterer havde i marts en 
kapacitetsudnyttelse tæt på 100% på tværs af 
institutioner. 
 
Det er vigtigt, at der er god mulighed for 
institutionspladser nær hjemmet, også for folk nær 
kommunegrænsen. Udvalget anbefaler at prioritere 
kvalitet over økonomi i udvælgelsen af eventuelle 
institutioner til lukning, og de synes ikke, at man skal 
nedskalere ekstra i resten af Brønshøj-Husum i 
stedet for i Tingbjerg. Lokaludvalget er imod de 
foreslåede lukninger og bakker op om Klynge B s 
eget forslag til effektiviseringer og 
sammenlægninger frem for lukning 

35 Marita Grevstad 
Sørhagen 

Samme indhold som nr. 11. 

36 Mauricia Mawuena Afsenderen er ked af, at Haven står til lukning, da 
pågældende er glad for Haven og de voksne, og 
barnet trives. 

37 Naia Vester 
Havens 
personalegruppe 

Personalegruppen påpeger fejl/misforståelser i 
begrundelsen for valget af Haven til nedlukning, da 
det fremgår, at der kun er 4 børnegrupper, mens 
der faktuelt er 5. Haven kan rumme en hel stue 
mere, hvilket vil gøre huslejen mindre. 
 
De skriver desuden, at alle ansatte i Haven har 
gennemgået en positiv pædagogisk udvikling. 
Personalegruppen er engageret, fagligt dygtige, 
nysgerrige, rummelige og empatiske for netop den 
børnegruppe og familier, som de interagerer med i 
hverdagen. 
  
Det understreges, at Klynge B er den mest søgte 
hos pladsanvisningen og har pt venteliste hertil.  
Tilsynet i 2023 er flot, og de har som en af de eneste 
institutioner i Københavns kommune formået at få 
børn, der ellers var tilbudt og tilknyttet basisplads, 
ud i almen folkeskole, (SFO). Ledelsesteamets 
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forslag ses som en realistisk løsning på kommende 
besparelser. 
 

38 Narges Ainy Samme indhold som nr. 29. 
 

39 Peter Meyer Afsenderens barn trives, og det skyldes de gode, 
engagerede voksne i institutionen og den særlige 
idrætsprofil, som passer så godt til barnet. 
Derudover er personalet gode til at skabe de 
rammer, der er brug for i forhold til struktur, 
tydelighed og omsorg. Haven er velfungerende, har 
fuldt børnetal og ingen problemer med at tiltrække 
og holde på pædagoger.  

40 Robert Meyer Afsenderens barn trives i Haven. I Haven er der 
dygtige pædagoger, der ved, hvordan barnet kan 
og skal hjælpes. 

41 Forældrerådet i 
Tusindfryd 

Forældrerådet er bekymrede for konsekvenserne af 
en lukning af Børnehuset, Håbets Allé 5, Haven og 
Vindsuset for Klynge BV. B. De Frygter 
medarbejderflugt. De påpeger, at Klynge BV. B. er 
veldreven og har en sund økonomi, den har 
veldrevne institutioner, som søges, den har en høj 
pædagogisk kvalitet og det pædagogiske  
personale udviser en faglighed og et engagement 
ud over det, man kan forvente. 
 

, og 
foreslår, at 
pædagogiske personaler sammenlægges med 
Haven. Forslaget omfatter, at Vindsuset 
sammenlægges med Rugvej som en integreret 
institution, og faciliteterne på Håbets Allé 5 afvikles 
og nedlægges. Klyngekontoret på Håbets Allé 2 
nedlægges og omplaceres på en af klyngens  
øvrige/nuværende adresser. 

42 Sophie Sindahl 
Forældrerådet i 
Slottet 

Forældrerådet mener, at forslaget går imod Børne-
Ungeudvalgets Strategi, og at begrundelserne for  
udvælgelsen af institutionerne i klyngen ikke er 
retvisende. 
  
De skriver, at besparelsen, som den er udformet nu, 
vil have stor betydning for hele klyngen, hvor der er 
attraktive institutioner og lange ventelister. Ifht. 
fastholdelse af pædagogisk miljø og gode sociale 
relationer, som kendetegner hele Klynge B., frygter 
de, at personale, børn og forældre vil flygte til 
private tilbud. Forældrerådet støtter 
Klyngebestyrelsens forslag om at tage hånd om 
børn og personale og samtidig kunne bidrage til 
besparelser. 
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43 Marita Sørhagen - 
Forældrerådet i 
Haven   

Samme indhold som nr. 11. 

44 Marie-Lise Rømer 
Klyngeledelse i 
Klynge BV-B 

Klyngeledelsen foreslår en alternativ løsning for 
institutionerne i deres klynge, hvor vuggestuen 
Rugvej og Udflytterbørnehaven Vindsuset 
sammenlægges til 1 integreret institution med 4 
vuggestuegrupper og 3 børnehavegrupper og 
Børnehuset Håbets Allè lukkes og børn samt 
personale sammenlægges med den integrerede 
institution Haven. 
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Fra: Aya Barakji <Ayabarakji@hotmail.com>
Sendt: 21. maj 2024 22:26
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] NEJ TAK TIL LUKNING

Kære jer   Jeg er mor til Yasin som er super glad for at gå i vuggestue i børnehuset HAVEN. Vi ønsker ikke i lukker ned, da vi har fundet vores tryghed hos jer. Mit barn nr to har også fået plads og ønsker at kunne starte der d. 01.10.24. Jeg håber i ikke lukker ned, så mine drenge kan fortsætte i haven.   Venlig hilsen Aya  
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Fra: ayaan maxamud <ayaandk@live.com>
Sendt: 30. maj 2024 00:07
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Hjælp til havn

Hej mit navn er Ayaan og min datter går på haven børnehaven. Min datter er meget glad for at gå 
på denne børnehave. Min datter begyndte på vuggestuen og stadig går på børnehaven. Hun er 
blevet rigtigt glad for børne som hun har gået med siden vuggestuen. Hun er også glad for 
pædagogerne som hun er blevet bekendt med siden hun gik på vuggestuen. Jeg er også meget 
glad for at min datter går på denne børnehave Og hvor jeg bliver bekymret over at hvis haven 
lukket ned. Da jeg er også glad for pædagogerne og personalet  
 
Vh Ayaan  
 
Sendt fra min iPhone 
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Fra: Betu Mera <betum0127@gmail.com>
Sendt: 27. maj 2024 09:31
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Børnehaven i Frederikssundsvej 277 Brønshøj.

kære København kommune, jeg er Betelihems og Giorgis mor, jeg er meget ked af at børnehavn lukke, 
jeg er glad for den børnehavn, jeg gidder ikke lukke. 
Jeg håber I forstå os og stoppe med at lukket, fordi den er god institution og i god sted.  
 
Mvh Fiyori. 
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Fra: chandakali49@gmail.com
Sendt: 23. maj 2024 15:19
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Potential closure of Haven Broenshoej

To whom it may concern, 
 
I am writing this mail as my child in enrolled in the kindergarten at Haven in Broenshoej. I have been 
informed that it may be closed, and this upsets me and my family very much. 
 
Prajakta (my daughter) is very happy at Haven and as new to the country we are happy that she has 
made friends that make her day worth in Haven.  
 
As mother to my daughter to is at Haven, I appeal to you to not close it neither temporray. I hope you 
will re-consider and change your minds.  
 
Best regards 
Chandra 
 
Yahoo Mail: Search, organise, conquer 
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Fra: Flora Idrizi Ademi
Sendt: 31. maj 2024 10:42
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: høringssvar HAVEN
Vedhæftede filer: Floras høringssvar.rtf

 



 

HAVEN SKAL VANDES -  VORES SMÅ BLOMSTER SKAL BLIVE I JORDEN! 

Mit navn er Flora Idrizi Ademi, jeg er 36 år år. Jeg har arbejdet som pædagog i Haven i halvandet år.  Gennem 

den tid jeg har været ansat, er der sket meget i Haven. Fra at være et hus med flest vikarer og få pædagoger, er 

vi nu fuldt normeret med 2 pædagoger og 1 medhjælper på hver stuen.   

Da jeg først startede, var jeg i tvivl om jeg ville arbejde I Haven, da der ingen struktur var, meget lidt fast 

personale og børnene var utrygge, som skyldtes meget udskiftning af personale.  Efter vores ny leder kom, 

har hun på 1 års tid formået at løfte Haven i en positiv retning.  Der er kommet struktur, godt 

arbejdsfælleskab og glade børn og personalet arbejdsglæde er kommet tilbage og jeg kan nu se mange 

muligheder. Jeg er glad for min leders åbenhed/yillid til os og hendes innovative kompetencer.  

Jeg håber at i lytter til os, og ikke kun fordi vi ikke vil lukke, men også fordi i kan se at vi børnehuset Haven har 

muligheder for børnene, forældrenew, personalet, klyngen og Københavns kommune.  

Mange hilser Flora - og ja jeg er en blomst som hører til haven! 
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Fra: Hanane Khavari <hananekhavari.2021@gmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 15:29
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] vedr. potentiel lukning af Haven i Brønshøj

Til den rette vedkommende. 
 
Jeg skriver denne mail som appel til, at I ikke skal lukke Haven i Brønshøj hverken midlertidigt eller 
permanent.  
 
Min søn Daniel stortrives i Haven og har alle sine kammerater her, det vil være kvæstende for os som 
familie hvis ovenstående bliver en virkelighed.  
 
Mange hilsner 
Zahra 
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Fra: Jan Červený <me@jancerveny.net>
Sendt: 23. maj 2024 09:29
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Lad Haven forblive åben, tak

Prioritet: Høj

Kære læser,  
 
Jeg vil gerne støtte børnehavet (og vuggestuen) Haven, og ønsker mig at den bliver åbent.  
Mine referencer til hvordan det ser ud i andre institutioner er børnehaver Leo og Juvellen, som vi 
har overvejet inden vi fik plads til vores første barn Kristof i Haven i februar måned. Vores søn er 
14mdr gammel, og går i vuggestuen. Min kone Sandra kommer fra Jylland, og jeg kom i Danmark 
fra Tjekkiet for 10 år siden. Hun er en projektleder, jeg er en software udvikler.  
 
Det objektive:  
- Der er en god blanding af børn med forskellige bagrunde. Dette er allervigtigste for os, da de 
fleste institutioner i området er tung på det muslimsk kultur. Jeg er selv en Tjekke, og er ikke 
religiøs - men jeg vil gerne at min søn integreres godt i det danske samfund.  
- Med dette sagt, jeg føler også, at personalen er utrolig god til at rumme alle kulturer og børn får 
mulighed til at lære om hinandens kultur på en venlig og ikke-voldsom måde. I Leo børnehave 
havde de f. eks. svært med at rumme Jule- traditioner, fordi der var kun få børn der med ikke-
muslimsk baggrund.  
- Der er utrolig søde og kære personel, som jeg stoler på. De elsker børn, og giver dem alt de har - 
som er oftest mere end vi kan derhjemme, da vi oftest er trætte efter arbejde, og der er ikke tid til 
at lege med Kristof.  
- Personalet snakker DANSK! Og Englesk med forældrene der har behøv for det. Men børnene 
bliver godt udstillet til det danske sprog, som sker ikke nødvendigvis i de andre institutioner.  
- Personalen er nem at snakke med, og de gør det de kan for at give et ekstra indsats. f. eks, da vi 
gerne ville har modtaget flere detaljer om Kristof's dag, har Bellinda startet med at skrive en SMS 
om hans dag ved vagtskiften.  
- Haven føles sikkert, og jeg er tryg i at der vil ikke opstå noget problemer.  
- Der er synligt RENT og hygiejnisk i Haven. Det har jeg IKKE oplevet i andre børnehaver.  
- Kristof trives her. Man kan altid se at han er midt i at lege med en voksen når man henter ham - 
han altid griner højt.  
- Der er mange friluftsaktiviteter til de små.  
- Kristof har god kemi med de andre børn her, og man kan se at han kan nemt skaffe nye 
venskaber her.  
- De giver ham ekstra opmærksomhed, og vi kan se tydeligvis tegner på ny udvikling, når han har 
været i institutionen.  
- Det er lyst, og utrolig hyggeligt i Haven  
- Der er stort grøn område hvor børn kan lege uforstyrret. Dette har manglede i de andre 
institutioner.  
- Kristof får god mad der. Vi behøver ikke lave madpakker - stort hjælp!  
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- Der er fokus på individuel personlig udvikling, som f. eks. børnene lærer om deres familier ved 
brug af fotos.  
- Fødselsdage bliver fejret i stort stil  
- Familier bliver aktivt involveret i børnenes institution-liv, da der bliver stillet adskillige 
begivenheder hvor f. eks. bedsteforældrene bliver inviteret, eller når forældrene får chancen til at 
lave noget mad for de andre børn at smage på til éts barns fødselsdag.  
- Beliggenhed er godt  
 
Det subjektive:  
- Vi er to meget trætte forældre, der har ingen mulighed for børnepasning derhjemme, da vores 
forældre bor i Jylland og i Tjekkiet. Vi vil gerne få alt hjælp vi kan, og så få forstyrrelser og 
forændringer som muligt, tak.  
- Fordi vi har været heldige med gode jobs, giver vi sammen ca. 35000kr. om måneden til staten i 
skat. Så sender vi knap 5000kr. til kommunen til børnehaven hvert måned ovenpå. Jeg forstår ikke, 
hvorfor der er snak her om besparelser.  
- Og det er KUN pengebesparelser det drejer sig om, fordi vi kan godt se, at der er fyldt op med 
børn i Haven. Hvad er målet? Skal der komme for mange børn et sted, hvor der ikke længere er tid 
og energi til det enkelte børn? Skal vi pendle i en time for at kunne aflevere vores barn? Det er 
ikke godt, og det føles som om familier er ikke velkommen i København.  
- Jeg forstår ikke, hvorfor kommunen ikke viser, at de er glæde af, at vi har børn og ikke gør det 
mere nemt for os. Skal ikke børneinstitutionerne beskyttes mod voldsomme justeringer, hvor der 
skal lukkes 33 af dem ad gang?  
- Vil der være plads til vores fremtidlige børn? Skal vi droppe tanken?  
- Hvorfor gøres der ikke mere for, at gøre det mere attraktivt at have børn? Det er altafgørende til 
vores samfunds fremtid, til mig, til min kone, til DIG. Nogen skal køre økonomien og betale skat 
om 50 år, ikke? Ville det ikke har været et bedre plan, at holde institutionerne kørende med 
underskud lidt længere, og skaffe flere børn med en god kampagne, skat påbud, og mulighed for 
billigere boligmuligheder til familier med stør pladsbehøv? Jeg fortæller jer, at det er ikke fordi 
folk har ikke lyst til at have børn; det er bare blevet DYRT og derfor UTILGÆNGLIGT til mange, men 
det kan løses med at starte en diskussion - find ud af, hvad det tager til at folk får mulighed for at 
have flere børn. Politikkerne skal være proaktive, ikke reaktive. Har I givet op?  
 
Tak for I har læst min pjece. I må gerne beholde Haven åbent. Tak!  
 
MVH  
Jan  
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Fra: jeanne meyer <jeannemeyer677@gmail.com>
Sendt: 27. maj 2024 10:24
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] HAVEN, lukningstruet.

Vi er mormor og morfar til en dreng, Samuel på fem år, der er diagnosticeret infantil autist. Samuel 
går i basisgruppe i børnehaven HAVEN og det er vi  
MEGET glade for. Hvorfor,...fordi først og fremmest er det lykkes for pædagogerne der at skabe en 
hverdag for Samuel, hvor faste rammer og genkendelighed sørger for tilstedeværelsen af den tryghed 
der er så altafgørende for om Samuel kan trives og udvikle sig.  
Det gælder jo for alle børn og når jeg og min mand kommer i børnehaven bliver vi altid mødt af søde, 
venlige og åbne voksne og en masse glade børn.  
Jeg er selv gammel pædagog og jeg VED, at det ikke er let at skabe sådan en god, rummelig og 
velfungerende institution. Det kræver tydelig og nærværende ledelse og dedikerede medarbejdere 
der, hverdag går på arbejde for at gøre en forskel. Samarbejde, tydelig pædagogisk retning og et 
konstant blik på børnegrupperne såvel som de enkelte børn, og deres behov. Det er hvad jeg ser i 
HAVEN og det er ikke en nem opgave, så til alle jer oppe på forvaltningen, I er heldige at I har sådan en 
god institution som HAVEN, hvor I kan visitere børn og deres familier til. Gode institutioner hænger 
ikke på træerne så PAS PÅ DEM i allerede har. 
Med venlig hilsen Jeanne og Robert Meyer  
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Fra: kul prasad poudel <here_kul@yahoo.com>
Sendt: 25. maj 2024 22:53
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Request to not close haven…

Hi there…! 
I am father of ____Prajakta poudel _______. Since the first day of her Kindergarten I have seen her in 
happy. The friendly environment of Haven  in (Brønshøj) has been very cheerful place for small kids. 
We have been very pleased with the way my Daughter is learning and enjoying there.  
Haven is really good to many kids like my daughter, they have attached feeling with Haven now. I was 
shocked to hear it’s planning to closed this branch but I would request not to do so. We are really 
happy and so do our kids. 
 
Tak! 
Kul Prasad Poudel 
 

Sent from Yahoo Mail for iPhone 
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Fra: Leylah Haji <leylah.haji@gmail.com>
Sendt: 22. maj 2024 17:00
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] 

Hej 
 
Jeg har det godt i mit arbejdsplads fordi min barn har supergode pædagoger og hun har det godt i 
Haven. Haven skal ikke lukke, det gøre os som familie ked af det og påvirket. 
 
 
 
 
Regards, 
Leylah. 
 



Høringssvar – Forældrerådet i Haven (Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj) 
 
Vi i forældrerådet er meget undrende overfor, at Haven er på listen over de institutioner, der er foreslået 
lukket. Haven foreslås lukket på det forkerte grundlag: Haven har 5 børnegrupper – ikke 4, der er børn på 
venteliste, en flot tilsynsrapport og fuld pædagogdækning.  
 
Som en af bare 3 institutioner i hele Danmark er Haven udvalgt til at deltage i forløbet “Legeliv v. 
Legeheltene og LEGO”. Det er et helt enestående tilbud til socialt udsatte børnehavebørn, som giver en 
unik mulighed for at lege sig til læring i tæt voksenkontakt. LegeLiv er et lege- og læringsforløb, der har 
fokus på at udvikle barnets kompetencer gennem leg. Målet er at fremme børnenes sociale, følelsesmæssige, 
kognitive og kreative færdigheder. 
 
En daginstitution, der løfter børn af socialt udsatte familier 
Det er ingen hemmelighed, at Haven har mange børn fra socialt udsatte familier. Mange af familierne er 
nye i Danmark, taler slet ikke dansk og har begrænsede engelskkundskaber. Arbejdet med disse familier er 
noget, Haven løfter med stor succes. 
 
Siden 2023 har Haven deltaget i ’Aktive Børn I Forening’ (ABIF) – en indsats i udsatte boligområder, der 
introducerer børn i alderen 3-9 år til en foreningsaktivitet via et længerevarende bevægelsesforløb. Formålet 
med ABIF er at bygge bro mellem kommunens dagtilbud og lokale idrætsforeninger. Herved opnår børnene 
positive erfaringer med at være en del af et fællesskab og får styrket deres motorik og bevægelsesglæde 
 
Fra basisgruppe til almen folkeskole 
Haven er dygtig til inklusionsarbejde og har formået at hjælpe 2 børn fra basisgruppen over i alment 
skoletilbud i folkeskolen i maj 2024. 
Haven er nemlig en af få institutioner som har basispladser til børn med særlige udfordringer 
(fx ADHD og autisme). Pt. er der 5 basisbørn i Havens basisgruppe.  
 
Generelt er der mangel på basispladser i Københavns Kommune. Faktisk oplever Haven, at børnene, 
institutionen modtager, i visitation har sværere udfordringer end tidligere. Ved næste visitation i maj og juni 
forventes det, at Haven får flere børn til basisgruppen. 
 
Heldigvis har Haven dygtige pædagoger med kompetencer, der kan understøtte basisbørnenes særlige behov. 
Personalet har gennemgået flere kurser, bl.a. ’Specialpædagogisk modulforløb’, ’Handicapforståelse for børn 
og unge med autisme’, ’A-guide’ og ’Low Arousal’. 
 
Fælles for børn, der visiteres til en basisplads, er, at de bedst udvikler sig i samvær med børn i almene 
dagtilbud - men har brug for en særlig tilrettelagt pædagogisk indsats. Formålet med at placere 
basispladserne i almene dagtilbud er at skabe inkluderende pædagogiske miljøer med plads til børn med 
forskellige behov. 
For basisbørnene ville en lukning af Haven få voldsomme konsekvenser og være ekstra nedbrydende og 
trivselshæmmende.  
 
Fuld pædagogdækning og flot tilsyn 
Haven har haft en usædvanlig stor faglig udvikling og har løftet sig helt enormt, siden institutionen fik et 
dårligt tilsyn i 2022. Siden da er der blevet ansat en ny, visionær leder og flere nye pædagoger.  
Faktisk er Haven er en af de få institutioner i København, som har formået at ansætte og fastholde 
pædagogisk personale sådan, at der er fuld pædagogdækning med 2 pædagoger og en medhjælper/PAU på 
hver stue. 
 
Tilsynet fra 2023 er særdeles flot, og der er ingen grund til at forvente noget andet end et nyt positivt tilsyn 
i september 2024. De nyeste faglige vurderinger fra pædagogisk konsulent, kompetencepædagoger og 
seneste KIDS målinger viser, at Haven har løftet den pædagogiske kvalitet overmåde. Ifølge de 



pædagogiske konsulenter er der få institutioner, som har løftet den pædagogiske kvalitet så meget - så 
hurtigt. 
 
750.000kr til opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer 
Haven er en certificeret idrætsinstitution med en 650m2 stor legeplads med rum for masser af leg og 
bevægelse samt en kæmpe idrætssal med ny klatrevæg. 
De seneste to år er der brugt omkring 750.000 kr. på opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer i Haven. 
På legepladsen er der kommet sansegynge, græsarealer, nyt shelter samt en masse nyt legetøj. 
Indenfor er der etableret et helt nyt sanserum i kælderen med henblik på basisgruppens profil. 
 
 
Forældrerådet stiller sig fuldt ud støttende til ledelsens- og klyngebestyrelsens (Brønshøj-Vanløse Klynge 
B) løsningsforslag.  
Vi har plads til og er åbne for at ønske velkommen hele børnegruppen fra Børnehuset Håbets Allé eller en 
anden hel børnegruppe, som ønsker at flytte samlet med personale til Haven, som dermed permanent 
opnormeres med en gruppe. 
 
Med dette løsningsforslag fremtidssikrer vi klyngen, som har et fremragende ledelsessamarbejde og 
kompetenceudvikling på tværs af det pædagogiske personale. 
 
Med venlig hilsen 
Forældrerådet i Haven 



1

Fra: Mathilde Andersen <mallebugge@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 11:37
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Lukning af Børnehuset Haven i Brønshøj 

Hej.  
Jeg syntes at lukning af børnehuset Haven er en rigtigt dårlig idé.  
Jeg har arbejdet i haven i snart 3 år. Og det er den bedste arbejdsplads jeg kunne tænke mig. Vi 
er gode fagligt og er det personale vi skal være. Haven har givet meget så meget interesse for det 
pædagogiske fag, at jeg er startet på PAU uddannelse samtidig med jeg arbejder. At splitte vores 
personale gruppe og børn ville ikke være til at forstå, da vi i haven har noget helt specielt og 
børnene trives med alle deres venner og voksne på en helt særlig måde. Håber virkelig inderligt at 
i vil genoverveje lukning af vores fantastiske sted!  
Mvh. 
Mathilde  
 
Sendt fra min iPhone 
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Fra: Maya Gurung <nanimaya1988@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 16:41
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] About downscaling( HAVEN )

Respected sir/ Madam,  
 
I’m Nani Maya Gurung. I’ve two kids. They are enrolled in Haven on kindergarten and Nursery. 
They seems happy and encouraged in the School. Haven has very good environment, a 
courageous team and friendly environment.  
Unfortunately, we heard that Haven is going to close in near future. So we are quiet worried and 
sucked about the news.  
As we lives in Bronshoj, Haven is among the best institutions in the area. Kids are happy to go 
there and learn their lives with the best group of teachers.  
 
So we would like to request you to take a positive action for the continuity of Haven rather closing 
it.  
 
We Don’t Want It to Get Closed.  
 
Thank you !  
 
Sincerely  
Nani Maya Gurung 
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Fra: nabin tamang <2016nabinlama@gmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 16:03
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Reg potential closure of Haven in Broenshoej

To whom it may concern 
 
We are saddened to hear that Haven might be closed, as a family we are very happy to have our son 
Luis enrolled in the kindergarten at Haven.  
 
Luis is happy for his friends in Haven and if it gets closed he will be very devastated,  it will make it 
difficult for us as family to find such a gem as Haven is for us.  
 
Please don’t close Haven.  
 
Best  
Man Tamang  
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Fra: Nistaha Abdikarim Ali <nasteexo_bilan@hotmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 17:19
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Red Haven - Høringssvar 

kære beslutningstager  
 
Jeg en mor til en dejlige søn på 4 som går på Børnehave Haven, og jeg skriver angående den nyligt 
fremlagte plan for børnehaven Haven. Jeg skriver til jer for at udtrykke min dybeste bekymring over den 
potentielle lukning af vores børnehave. 
Jeg må ærligt indrømme, at jeg blev dybt skuffet, da jeg hørte nyheden om de foreslåede ændringer for 
børnehave Haven. Mit barn har haft det virkelig svært i sin tidligere børnehave. Han havde store 
udfordringer med at tilpasse sig og føle sig tryg sammen med pædagogerne, der. Siden han begyndte i den 
nuværende børnehave , har vi set en markant positiv forandring. Hver morgen glæder han sig til at tage af 
sted, og han nyder virkelig at være sammen med sine nye venner og de fantastiske pædagoger i Haven. Jeg 
har bemærket, at han trives i det fællesskab og de rammer, der er skabt i haven. Han føler sig hjemme og 
tryg, hvilket har haft en enorm positiv indvirkning på hans udvikling og trivsel. 
  
Udover det har børnehaven haven en store og dejlige legeplads. Legepladsen er ikke kun et sted, hvor 
børnene kan lege og have det sjovt, men den er også et vigtigt læringsmiljø. Denne Legeplads giver vores 
børn mulighed for at udforske naturen, udvikle deres kreativitet og lære vigtige livsfærdigheder som 
samarbejde og problemløsning. 
  
Desuden har Haven fornyelige får et sanses rum, som  jeg  personlige synes er en uvurderlig ressource for 
børnene. Dette rum er designet til at stimulere børnenes sanser og fremme deres sensoriske udvikling. 
Mange børnehaver har ikke sådan en facilitet,  
 
Det vil være en stor fejl at lukke denne børnehave. Min søn og mange andre børn vil blive dybt påvirket af 
en sådan beslutning. 
  
For mit barn har Haven været en tryg base, hvor han har kunnet udvikle sig socialt og følelsesmæssigt. At 
flytte ham til en ny børnehave vil ikke bare forstyrre hans hverdag, men også hans følelsesmæssige 
balance og udvikling.  
 
Jeg beder jer at  overveje de konsekvenser, som en lukning vil have på børnene. 
  
Børnehave Haven er ikke bare et sted, hvor børnene passes – det er et sted, hvor de trives, udvikler sig og 
bygger varige venskaber. Pædagogerne her har skabt et miljø, der er trygt, inkluderende og stimulerende, 
og det er noget, der ikke let kan genskabes et andet sted.  
 
Jeg håber, I vil tage vores bekymringer til overvejelse og arbejde for at bevare denne fantastiske 
institution, som har haft en så positiv indvirkning på vores børn og vores lokalsamfund. 
  
Med venlig hilsen, Nistaha 
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Fra: Ravindra Subedi <subedi.ravindra123@gmail.com>
Sendt: 25. maj 2024 22:36
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] the consultation response

To the Copenhagen Kommune  
" save the Heaven" 
I am writing this email because I have heard very shocking news that our child's daycare care 
"Heaven" is going to be affected by the downsizing programme of the Copenhagen Kommune. 
Heaven is a very good and caring home for our child, we are very happy and satisfied with the 
services. The staffs are very responsible to the child, they are very caring helpful and loving to the 
child. children look happy with them. so, my concern is that Heaven shouldn't be affected by the 
Kommunes downsizing programme. if that will not happen we all parents and children will be very 
happy. children will get their home back and can develop their mental and social skills with Heaven. 
 
We are looking forward to hearing a positive response from you. 
 
 
 
Kind regards 
Ravindra subedi 
Sanju Paudel subedi 
(parents of Dikshant subedi) 
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Fra: Raw Bean <smithbast29@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 15:05
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] About Haven

Respected Sir/Madam,  
I’m Yograj Basnet. I’ve two (2) kids who goes to Haven. We are living in Bronshoj and Haven is very 
nice, comfort and spacious premises in Bronshoj.  
 
Unfortunately, we hear that Haven is in danger of getting close in near future. So we as a parents are 
very concerned about the news.  
 
We want Haven to remain open and continue their legacy in the City. Our Kids are very happy and 
feeling safe at the school premises. And of course, we are happy in children’s happiness.  
 
So we would like to request you to take a positive action on keeping it open and educate the kids 
continuously.  
 
We Hope to see HAVEN running successfully for ages.  
 
Thank you very much !  
 
Sincerely  
Yograj Basnet  
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Fra: Sandra Cerveny Wolter <woltersandra89@gmail.com>
Sendt: 22. maj 2024 19:22
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar - Haven

Kære Byråd 

Luk ikke Haven!  

Vores søn startede i februar, og han elsker sin vuggestue. Vi har alle været trygge fra dag et og mødes 
hver dag med forståelse og anerkendelse - og smil - fra pædagogerne. Der er så mange gode tiltag i 
institutionen, og med planerne om et sanserum bliver det kun endnu bedre.  

Vi ville være så kede af, hvis vores dreng skulle starte forfra et nyt sted med nye børn og voksne. Her 
havde vi set haven som eneste institution indtil skolestart. Øv.  

Luk ikke Haven!  

 

Vh Sandra Červený Wolter 



 

Hej mit navn er Sarah Jørgensen, jeg er 27 år og er pædagog samt AMR i haven. Jeg har her været fastansat 
siden marts 2020, så lidt over 4 år nu. Jeg vælger at skrive et høringssvar fordi jeg vil kæmpe for det her hus, 
som også er mit andet hjem og jeg elsker at komme på arbejde.  

Grunden til jeg har valgt at blive her i haven er netop grundet det gode arbejdsfælleskab jeg har til min leder og 
mine kollegaer i huset. Men også fordi jeg nu kan se en meget stor fremgang, som også giver muligheder for 
huset samt for mig selv som pædagog/AMR. Vi har mulighed for at få endnu en stue op og køre, og hjælpe 
vores klynge, ved at byde velkommen til børnehuset håbets allé.  
BØRNEHUSET HAVEN HAR MULIGHEDER! og det ville være syndt at lukke ned når den kunne blomstre mere 
endnu for både børn, personalet, forældre og  københavns kommune.  

Jeg elsker mit arbejde som pædagog utrolig meget. Det med at jeg kan gøre en forskel for børnene og deres 
fremtid og et tæt og positivt samarbejde med forældre samt andre fagfolk. Jeg synes i dette fag er det rigtig 
sjælendt at man finder et positivt og godt arbejdmiljø man kan føle sig tilpas i og få lov til at udvikle sig i. Jeg 
har prøvet igennem mit studie/praktik at være nogle steder, som var svære at tilpasse sig i, da enten ledelse 
eller personale ikke har været særlig professionelle eller åbne over for ens nyfaglært perspektiv.  

Jeg fik dog tilbuddet til en jobssamtale her i Haven, da jeg var færdiguddanet, og jeg må sige jeg elskede/elsker 
de lokaler som Haven har. Det er stort og rummeligt, og har bare noget over sig, som også gjorde at det var en 
af grundende til at jeg valgte stedet.  

Haven har været igennem meget ja, men hvilke steder har ikke det. vi har skulle tilordne os mange ting og det 
handler både om god ledelse og et godt team.  
Efter vi har fået ny ledelse (den bedste ledelse jeg nogensinde har haft)... er der sket så mange gode ting for 
huset. Vi har både været i stor udvikling på kort tid (1år) hvor tilsynet så meget bedre ud. Vi har fået etableret 
et godt arbejdsfælleskab og fysiske forbedringer af læringsmiljøerne i huset. Vi har fået et lækkert sanserum 
som kun vil gøre det bedre for børnene, samt to krea-rum (til vuggestue og børnehave), en idrætsal og god 
legeplads hvor mere er kommet til.  

 



 

Mit navn er Esben S. Pedersen, jeg er 29 år og arbejder som pædagogmedhjælper i børnehuset Haven. Husets 
rejse under min ansættelsesperiode har været et vidunder uden lige og det siger jeg ikke så let. Jeg har 8 års 
erfaring fra specialområdet samt barselsvikariater hist og her indenfor normalområdet. Jeg har oplevet mange 
bosteder, børnehaver, tilbud, skoler i den tid og kan nemt sige at for halvandet år siden da jeg startede min 
position her i Haven, så var Haven nok et af de værst stillede steder jeg havde fået muligheden at arbejde med 
samtlige mangler i forhold til fast personale, interior/exterior design, fastholdeldelse indenfor de pædagogiske 
rammer som huset tilbød. Det var op af bakke så at sige. Men lige siden min start kan jeg roligt sige at det kun 
er gået én vej og det er op. Vi har fået ny leder og hvor hun også til en start skulle finde hendes sted samt måde 
at løfte Haven bedst muligt, så er hun faldet på plads og jeg har aldrig haft lignende respekt og følt mig så tryg 
hos en leder som vores nuværende. Dette er bare det ansættelsesmæssige perspektiv, dette er ikke 
uvæsentligt, men det vigtigste ved Haven og en af de mange grunde til at det ville være uhørt at lukke 
instutionen ligger i alt det arbejde der har gjort at vi er nået hvor vi er i dag. Vi har fået fast personale som alle 
har den fælles overbevisning at vi løfter hinanden i flok lige så vel voksne, som børn. Vi har fået renoveret 
legepladsen så den nu fryder med mere natur, sandkasse og gynger som børnene stadig nyder ligeså meget 
som da de var splinter nye. Vi har fået renoveret vores sal, hvor vi også udøver vores idrætspædagogik og den 
nyeste investering er et sanserum, hvor børnene kan få lov til at dykke ned i dem selv og arbejde i low arousal i 
modsætning til deres ellers aktivitetsfyldte dage, hvor de lære at bruge deres motorik ude på vores boldbane 
eller tidligere nævnte sal. Alt dette er bare de materiale investeringer som er blevet tildelt Haven i håb om en 
bedre fremtid for vores børn og give dem en solid start på livet og samfundet når de begynder at starte i skole. 
Her i Haven tror vi på empati og medmenneskelighed, vi tror inklusion lige gyldig køn, race og alder. Her i 
Haven har vi utrolig stort fokus på empati og udover det at vise os selv som forbillede overfor den kommende 
generation af danskere som tiltræder vores samfund, så forklare vi også, hvorfor vi gør som vi gør overfor 
børnene, så de kan lære at vi er nødt til at passe på hinanden ligeså meget som vi passer på os selv.  

En god start på livet er alt afgørende for et menneskes udvikling og hvis i ønsker ligeså meget som os at 
børnene skal få den start der gør dem til tålmodige, kreative, troværdige og lovpligtige borgere, så forbliver 
Haven åben. 



 

 

Hej mit navn er Ömer og jeg er 37 år, jeg er pædagog og været ansat i haven i 4 år. Jeg vælger at skrive et 
høringssvar fordi, jeg vil vise jer hvor god Børnehuset haven er.  

Til dig der læser det her, jeg synes du skal opsøge mig i haven. fordi så ville du få en rundvisning og en 
fortælling om Havens udvikling gennem året. både hvordan vi udvikler børn og hvad der er sket i de fysiske 
læringsmiljøer. Hvis du har et barn så ville du ønske at barnet gik her i Haven. Haven er den mest søgte 
institution i Brønshøj og vi har stadig lang venteliste.  

Jeg glæder mig til at vise dig rundt og inspirerer dig!  

Vh ömer fra hoppekaninerne 
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Fra: Ugur Danismaz <danismazugur@gmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 12:36
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] I må IKKE lukke haven!

Til rette vedkommende, 
 
Hej med dig! 
 
Det gør mig dybt trist at høre at min søns institution "Haven" måske bliver pålagt at lukke. 
Vi er SÅ glade for haven og dens søde personale. 
Vores nye leder. Sascha, har gjort og gør en kæmpe indsats efter hendes ansættelse. 
Vi som familie til et barn i børnehaven, har været trukket ind over hans udvikling siden hans tid i 
vuggestuen, som vi virkelig har værdsat.  
Vi har så meget glæde af at børnene kan komme på tur i de nærliggende grønne arealer, hvilket 
absolut også er en gyldig grund til at haven forbliver en velfungerende integreret institution i området. 
Jeg som tidligere forældre rådsmedlem, ved hvor mange penge samt ressourcer der bliver og er 
blevet lagt i havens faciliteter. I MÅ ENDELIG IKKE LUKKE HAVEN! 
 
Mange tak :)  
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Fra: Aliya Khalif <AaliyahK20@hotmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 01:29
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar af flere mødre

Hej 

Jeg ønsker ikke at mit barnets børnehave skal ikke lukke, fordi mit barn har dannet stærke bånd med 

personalet og de andre børn. Det vil være svært for mit barn at skulle skifte til en ny institution. 

Derudover har Haven et fantastisk pædagogisk miljø, hvor mit barn har trivedes og udviklet sig på 

mange måder. Jeg er bekymret for, hvordan en lukning ville påvirke mit barns trivsel og udvikling, og 

jeg håber inderligt, at børnehaven kan fortsætte med at være en tryg og stimulerende ramme for mit 

barn.    

M.v.h. 

Aliya 

  

Hej 

Jeg håber ikke at mit barns børnehaven skal lukke, da jeg har tillid til personalet og den måde, de 

tager sig af børene på. Mit barn trives godt i Haven og har et godt socialt netværk. Jeg er tryg ved 

børnehavens pædagogiske tilgang og læringssyn. 

M.v.h. 

Yasmin 

 

Hej 

Jeg har en god relation til børnehaven og ønsker at bevare den. Jeg mener at Haven er en vigtig del af 

mit barns udvikling og trivsel, og at lukning ville have en negativ indvirkning på det. 

M.v.h. 

Sado 
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Hej 

Min søn trives godt i Haven og har et godt forhold til personalet og de andre børn. Jeg synes, at Haven 

tilbyder en god pædagogisk og læringsmiljø, som jeg gerne vil bevare for min søn. Lukningen af Haven 

kan skabe utryghed og usikkerhed hos min søn og have en negativ indvirkning på dets trivsel. Jeg har 

tillid til personalet og ledelsen i Haven og ønsker at fortsætte samarbejdet med dem. 

 M.v.h. 

Sarah 

 

Hej 

Hvis man lukker Haven kan medføre ændringer i mit barns daglige rutiner, og det kan være besværligt 

at skulle finde en ny børnehave, der opfylder mine ønsker og behov. Mit barn har opbygget venskaber 

med andre børn i børnehaven, og jeg ønsker at bevare dette sociale netværk for mit barns trivsel og 

udvikling. 

M.v.h. 

Amina 



1

Fra: Ane Carlsen <anestorgaardcarlsen@gmail.com>
Sendt: 1. juni 2024 22:47
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar til KK angående foreslået lukning af Havenmail
Vedhæftede filer: Høringssvar til Københavns Kommune angående foreslået lukning af Haven.docx

Socialt udsatte børn med diagnoser straffes, når I vil lukke daginstitutionen, 'Haven' -  på 
forkert grundlag, fejlagtige tal og en forældet tilsynsrapport... 
 
Vedhæftet er mit høringssvar angående den foreslåede lukning af daginstitutionen, Haven, i 
Brønshøj. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Ane Storgaard Carlsen 
En bekymret forælder til pige på 5 år 
 
 



HøriŶgssvar aŶgåeŶde foreslået lukŶiŶg af dagiŶstitutioŶeŶ HaveŶ i BrøŶshøj 
 

SoĐialt udsatte ďørŶ ŵed diagŶoser straffes, hvis ”HaveŶ” lukkes 

Positiv tilsyŶsrapport  

HaveŶs tilsǇŶsrapport fra ϮϬϮϯ viser, at iŶstitutioŶeŶ har løftet deŶ pædagogiske kvalitet på ŶæsteŶ 
iŶgeŶ tid. KoŵpeteŶĐepædagoger har rost HaveŶs arďejde og været ŵeget iŵpoŶeret over 
iŶstitutioŶeŶs store faglige udvikliŶg. Nu iŶdeholder tilsǇŶsrapporteŶ priŵært ”vedligehold” og Ŷogle 
eŶkelte ”juster”, hvilket viser deŶ høje pædagogiske kvalitet. 

Alle 5 stuer er fyldte, ďørŶ på veŶteliste og fuld pædagogdækŶiŶg 

Soŵ eŶ af få dagiŶstitutioŶer har HaveŶ fuld pædagogdækŶiŶg ŵed to uddaŶŶede pædagoger og eŶ 
pædagogŵedhjælper på hver stue. Der er stor diversitet ďlaŶdt persoŶalet, hvilket er vigtigt, da det 
afspejler diversiteteŶ ďlaŶdt ďørŶeŶe i hele BrøŶshøj-Husuŵ.  

HaveŶ tilďyder soĐialt udsatte faŵilier uŶikke ŵuligheder 

I HaveŶ er der ŵaŶge ďørŶ fra soĐialt udsatte faŵilier. IŶstitutioŶeŶ uŶderstøtter ďørŶeŶes ďehov 
ved fǆ at deltage i ”Aktive BørŶ i ForeŶiŶg”. Her viser HaveŶ ďørŶeŶe eŶ vej iŶd til foreŶiŶgslivet, så de 
kaŶ opleve fællesskaďsfølelseŶ og ďevægelsesglædeŶ.  

Soŵ ϭ af kuŶ ϯ iŶstitutioŶer i hele DaŶŵark er HaveŶ tilďudt et forløď ŵed LEGO; ”LegeLiv”. Her får 
ďørŶ fra soĐialt udsatte faŵilier ŵulighed for at lege sig til læriŶg ŵed koŵpeteŶt vejledŶiŶg fra 
LEGO. 

I ϮϬϮϯ og ϮϬϮϰ geŶŶeŵgik HaveŶ eŶ oŵfatteŶde reŶovatioŶ af det fǇsiske læriŶgsŵiljø.  

Med eŶ iŶvesteriŶg på ŵere eŶd ϳϱϬ.ϬϬϬkr fra koŵŵuŶeŶ har HaveŶ fået reŶoveret siŶ ϲϱϬŵϮ store 
legeplads, og er er etaďleret ďiďliotek, klatrevæg og saŶseruŵ. SaŶseruŵŵet kostede i sig selv 
ϭϬϬ.ϬϬϬ og er speĐielt udviklet for at dække ďehoveŶe hos ďørŶ ŵed fǆ autisŵe og ADHD. 

Lukker I HaveŶ, ďetaler de svageste ďørŶ priseŶ 

Soŵ eŶ af få dagiŶstitutioŶer i KøďeŶhavŶ tilďǇder HaveŶ ďasispladser til ďørŶ ŵed diagŶoser soŵ 
autisŵe og ADHD. For disse ďørŶ vil det ifølge flere eksperter på oŵrådet ;ďl.a. AutisŵeforeŶiŶgeŶ 
og VISO, DaŶŵarks NatioŶale VideŶs- og SpeĐialrådgivŶiŶgsorgaŶisatioŶͿ få voldsoŵŵe kogŶitive og 
soĐiale koŶsekveŶser at lukke iŶstitutioŶeŶ.  

HaveŶs iŶdsats for ďørŶ ŵed ďasispladser virker. AleŶe i ϮϬϮϰ har Ϯ ud af ϯ af de ældste ďørŶ udviklet 
sig så ŵeget, at de til august starter i alŵiŶdelig folkeskole, hvilket er et erklæret ŵål fra BørŶe- og 
UŶdervisŶiŶgsŵiŶisteriet.  

At lukke HaveŶ vil være at sŵide ŵaŶge års speĐialiseret faglig videŶ og erfariŶg ŵed soĐialt udsatte 
ďørŶ og ďørŶ ŵed diagŶoser ud ad viŶduet.  

Freŵ for alt vil det være et voldsoŵt svigt af de ďørŶ, der har aller ŵest ďrug for hjælp og støtte fra 
koŵŵuŶeŶ – ŵeŶ hvis forældre ikke har ressourĐerŶe til at skrive stærke høriŶgssvar..  

Med veŶlig hilseŶ  

AŶe Storgaard CarlseŶ 

;ŵor til ϱ-årig datter, der har gået i HaveŶ i ϯ årͿ  

AŶestorgaardĐarlseŶ@gŵail.Đoŵ, tlf: ϰϭ ϱϲ ϭϱ ϭϯ 
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Fra: Amnah Sharif <amnah.sharif@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 08:46
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Ang. potentiel lukning af Haven i Brønshøj 

Til den rette vedkommende.  
 
Som forældre til at barn i børnehave i Haven i Brønshøj, er det dybt bekymrende at den 
potentielt kan lukke ned.  
 
Det vil have store konsekvenser for børnenes trivsel, hvis de bliver fjernet fra deres vante 
omgivelser, pædagoger og legekammerater.  
 
I haven er der pædagogdækning, god tilsynsrapport og overalt god trivsel. Hvilket vi som forældre 
er glade for. At lukke den ned, giver simpelthen ikke mening, vi appeller til at I ikke lukker den ned, 
og lader både børnene og pædagogerne blive.  
 
Mange hilsner  
 
Amnah  
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Fra: Cemile Broberg Hansen <CEBH@novonesis.com>
Sendt: 2. juni 2024 19:32
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Haven, Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj 

Til rette vedkommende  

Jeg er mor til Samuel på 5 år, som går i en basisgruppe, Sommerfuglene, i Haven på Frederikssundsvej 277, 2700 
Brønshøj.  

Jeg er som mor enormt glad for at Samuel går i Haven. Samuel er infantil autist og Haven var et aktivt tilvalg for os, 
da der skulle findes det rigtige tilbud til Samuel. I Haven bliver Samuel mødt af engagerede pædagoger og 
pædagogmedhjælpere hver dag, som har skabt en hverdag som Samuel kan trives i. Der er struktur, faste rammer og 
en kærlig pædagogisk tilgang. Børnene stortrives og Samuel, som ellers har det svært socialt, er blevet en del af et 
børnefællesskab, som kun er muligt pga. personalets fokus på inklusion, udvikling og tryghed. Det er trygt at aflevere 
Samuel i børnehaven, vi mødes altid af smilende voksne og børn.  

Derudover nyder vi godt af Havens særlige profil, som idrætsinstitution og alle de andre gode ting Haven byder på, 
som alle inddrager til fællesskab. Der er en gymnastiksal, sanserum, klatrevæg, krearum, stor legeplads, bibliotek og 
særlige forløb, som for eksempel det håndboldforløb min søn er en del af lige nu.  

Det skal også siges at alle pladser i Haven er fyldte, der er ingen problemer med at fastholde personalet (der er to 
pædagoger på hver stue) og ledelsen er virkeligt god!  

Som et særligt sårbart barn vil en lukning af Haven ramme dobbelt så hårdt. Han er i trivsel, han udvikler sig og hvis 
Haven lukker og han skal rykkes, mister han sine faste voksne, de vante rammer og det dejlige fællesskab mellem 
børn som voksne som Haven danner rammerne for.  

Så luk ikke Haven! Institutioner som Haven hænger absolut ikke på træerne!  

Mvh Cemile Hansen, mor til Samuel  
Ruten 239, 1, 1 
2700 Brønshøj  

 

 

Best regards, 
 
Cemile Broberg Hansen 
Research Associate 
 
Novonesis 
Biologiens Vej 2  
 
2800 Kgs. Lyngby Denmark 
E-mail: cebh@novonesis.com 
Teams: cebh@novozymes.com 
 
Find Novonesis on: Web | LinkedIn | X | Facebook | Instagram 
 
Novozymes A/S (reg. no.: 10007127). Registered address: Krogshoejvej 36 DK-2880 Bagsvaerd, Denmark, part of Novonesis Group. 
This e-mail (including any attachments) is for the intended addressee(s) only and may contain confidential and/or proprietary information protected by law. You are 
hereby notified that any unauthorized reading, disclosure, copying or distribution of this e-mail or use of information herein is strictly prohibited. If you are not an intended 
recipient, you should delete this e-mail immediately. Thank you.  
Your personal data will be processed in accordance with our privacy policy.  
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Fra: Dereje Fentie <derex.fen@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 08:36
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] My input to the consultation regarding the Have
Vedhæftede filer: My Input to the consultation.docx

Dear sir/madam, 
 
Attached herewith please my input to the consultation process. 
 
Best regards, 
Dereje 



 
My Input to the consultation 

I am writing to express my strong opposition to the proposed closure and the mergers outlined 
in the consultation letter. 

 
The Have is a second home for my child: The Have has become more than just a daycare for 
my child; it's a second home. The appropriate class size and dedicated staff have created a 
nurturing environment where my child thrives. Disrupting this through the proposed changes 
and by merging with another institution would be incredibly unsettling for my child. 

 
Furthermore, I was planning to send my second child to the Have when he is born soon. The 
continuity of care and familiarity with the staff would be invaluable for both my children. 
Merging institutions would disrupt this plan and introduce unnecessary uncertainty during a 
crucial developmental period. 

 
While I understand the budgetary constraints, I believe the proposal prioritizes finances over 
the well-being of the children. The Have offers a unique environment with a focus on activity, 
learning, and overall development. This environment cannot be replicated simply by merging 
the institution with another. 

 
I urge the management team to explore alternative solutions that achieve cost savings without 
sacrificing the quality of care and the unique environment of the Have.  
 
Ultimately, I believe the current structure, with its diverse institutions, best serves the needs 
of the children and their families. I urge you to reconsider the proposed closure and merger 
and instead focus on finding alternative solutions to meet budget requirements. 

 

Thank you for your time and consideration. 

 

Sincerely, 

Dereje Fentie Abegaz 



 

My Input to the consultation 

I am writing to express my strong opposition to the proposed closure and the mergers outlined 

in the consultation letter. 

 

The Have is a second home for my child: The Have has become more than just a daycare for 

my child; it's a second home. The appropriate class size and dedicated staff have created a 

nurturing environment where my child thrives. Disrupting this through the proposed changes 

and by merging with another institution would be incredibly unsettling for my child. 

 

Furthermore, I was planning to send my second child to the Have when he is born soon. The 

continuity of care and familiarity with the staff would be invaluable for both my children. 

Merging institutions would disrupt this plan and introduce unnecessary uncertainty during a 

crucial developmental period. 

 

While I understand the budgetary constraints, I believe the proposal prioritizes finances over 

the well-being of the children. The Have offers a unique environment with a focus on activity, 

learning, and overall development. This environment cannot be replicated simply by merging 

the institution with another. 

 

I urge the management team to explore alternative solutions that achieve cost savings without 

sacrificing the quality of care and the unique environment of the Have.  

 

Ultimately, I believe the current structure, with its diverse institutions, best serves the needs 

of the children and their families. I urge you to reconsider the proposed closure and merger 

and instead focus on finding alternative solutions to meet budget requirements. 

 

Thank you for your time and consideration. 

 

Sincerely, 

Dereje Fentie Abegaz 



Høringssvar vedr. lukning af Haven  

 

Mit navn er Emel Kocababa, jeg er pædagog i Haven og har været dette siden december 2018. 

Med dette svar, vil Jeg gerne komme med min lille fortælling om Haven, dens udvikling, dens betydning og 

hvorfor den ikke må lukke, i korte træk. Jeg kan skrive mange gode ting om Haven, men ord er ikke nok til at 

beskrive de glade lyde og den helt fantastiske stemning både børn og voksne skaber i huset.  

Haven for mig har været et sted hvor fællesskabet, på godt og på ondt blev udfordret mange gange, i form af 

udskiftning af personale, sygdom, manglende medarbejder og sidst ny ledelse. Til tider kunne fagligheden gå i 

stå, for at yde ekstra omsorg og nærvær for alle børn og kollegaer imellem, for vores fokus har og vil altid være 

børnene og deres trivsel. Hver gang vi gik igennem en svær tid, kom vi stærkere tilbage og vi fik et endnu bedre 

sammenhold. Haven er grunden til jeg er blevet en dygtig og kompetent pædagog og menneske. Kan ikke se 

mig selv et andet sted end Haven, for det er netop lige her jeg skal være og nå endnu flere børn, der har brug 

for den omsorg, nærvær, læring og det rigtige skub videre i fremtiden.  

Bevar Haven 

-  for det er her vi planter et frø som vi i fremtiden vil nyde godt af.  

Med Venlig Hilsen  

Emel Kocababa 
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Fra: Emel Kocababa
Sendt: 31. maj 2024 14:58
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Høringssvar vedr. Haven
Vedhæftede filer: høringssvar.rtf
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Fra: hamid nasrat <n_h1919@yahoo.com>
Sendt: 2. juni 2024 22:19
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vores oplevelser fra børnehuset haven

Hej  
  
Jeg vil i denne mail fortælle kort om mine og mit barns oplevelser fra Haven Børnehuset.  
Mit barn startede i Haven for ca. 3 måneder siden og mig, min kone og vores barn er mega glad for stedet. 
  
For det første mener jeg, at der er dygtige pædagoger derude, som udfører deres job omhyggeligt og ansvarligt. De 
hjælper rigtigt godt hinanden som kolleger.  
Ydermere synes jeg at der sidder en venlig og dygtig leder der i ledelse stilling, som er god til at lytte til forældrene og 
hun gør alt hun kan for at få Haven til at køre på den bedste mulige vej.  
Desuden er jeg super glad for selv stedet og placeringen af Haven, der ligger lige foran busstationen. Legepladsen er 
også et ret dejligt og stor legeplads. 
Udover de nævnte pointer, det som jeg er vilde med i Haven er at de er ret velorganiseret og de pædagoger der er 
derind elsker deres job og er ikke der “bare for at have job” 
De har en rigtigt god planlægning til hverdagen, og går op i børnenes sprogudvikling og socialisering. 
Jeg kan mærke forskellen i mit barns sproglige udvikling, at han er blevet rigtigt GOD til at tale dansk i blot kort tid, og 
han er GLAD for at gå til børnehaven. Det var mens det var den helt modsatte vej i mit barns gamle børnehave. Vi 
skrev vores barn op til Haven og fik plads, og nu er både mit barn og os som forældre tilfreds, og det viser bare hvor 
fantastiske stedet er. Vi er mega ked af at Haven står blandt i en de 33 der skal lukkes og det giver ingen mening i mit 
optik. Situationen er PERFEKT synes jeg og alt fungere finde derind, og hvis det er grundet høje udgifter og 
omkostninger at det skal lukkes, så ville jeg heller at der kommer plads til flere barn i Haven, frem for at det lukkes.  
  
Til sidst vil jeg sige at det er en ret dårlig ide at spare penge på vores børn, da børnene er samfundets fremtid, og alt 
de her beslutninger kan påvirke børnene på den negativ måde.  
Og jeg håber at der bliver taget den rigtig valg og børnhaven ikke lukkes. Jeg håber politikkerne lytter til os foreældre 
og forstå vores bekymringer og den situation vi står i.  
  
Mvh 
  
Hamid  
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Fra: Julie Frandsen <julie_frandsen90@hotmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 22:33
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høring vedrørende Haven

Til hvem dette måtte vedrøre 
 
Min datter Hollie på 2 år går i den integrerede institution Haven og hun er så glad for at være der, da 
det er en helt fantastisk institution. Hun er tryg ved alle de voksne - både i vuggestuen og i 
børnehaven, fordi der er så godt et sammenhold og samarbejde i hele huset. Personalet er fantastisk 
og rammerne er simpelthen så gode. Sanserum, lange gange at løbe på, kæmpe legeplads med 
mange kroge samt en virkelig god beliggenhed ift grønne områder, legepladser, mosen og andet sjovt. 
Både min datter og jeg ville være så kede af hvis Haven lukkede! 
 
Mvh Julie Frandsen  



Til rette vedkommende, 

Jeg skriver til jer fordi I har planer om at midlertidigt lukke børnehuset Haven. Jeg er medhjælper i 
børnehuset Haven og har været i huset i 5+ år. Institutionen har været rigtig meget igennem de 
sidste par år, men der er virkelig sket en positiv udvikling. Vi har virkelig knoklet for at give vores 
børn de bedste rammer fagligt og fysisk og hver dag tager vi imod glade børn og forældre. Vi tager 
imod sårbare familier ved at støtte dem i overgange, fællesskabet og inkludere og rumme dem der 
hvor de er. Man vil virkelig tabe mange familier på gulvet ved at lukke Haven og sende sårbare 
familier videre i systemet.  

Vi er ansat 2 udannede pædagoger og 1 medhjælper på hver stue som brænder for faget og børnene 
og vi har fuldt børnetal med plads til flere. Vi har et godt fællesskab og et godt arbejdsmiljø og det 
smitter af på børnene. Jeg er glad for at gå på arbejde og jeg er glad og stolt af, at arbejde i et hus 
der gør en forskel for så mange familier 

Jeg håber virkelig at I passer på vores børn     

Venlig Hilsen 

Julie Holmelund 



- - - - - - - - - - - - - - - - - zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBAF r a : 
S e n d t : 

T i l : 
E m n e : zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBAJulie Holmelund < j u l i e - h o l m e l u n d @ h o t m a i l. co m > 

2. juni 2024 2 2 : 2 9 
BUFKP ARC H ø r i n g 
[EKSTERN] Høringssvar angående børnehuset H a v e n 

1° tør ingssvar børnehuset H a v e n . d o c x 

Til rette v e d k o m m e n d e , 

Her vedhæfter jeg mit høringssvar omkring Haven som jeg håber I vil læse og tage med i jeres o v e rv e j e l s e r . 

Hilsen Julie H o l m e l u n d zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA

� � � � � � � � � � �  
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Fra: Britt Sambleben
Sendt: 31. maj 2024 10:55
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Høringssvar vedr. klynge Bv-B

 
Høring angående lukning af Den Integreret Institution Haven, Børnehuset Håbets Allé og 
Udflytterbørnehaven Vindsuset i Brønshøj Klynge Bv-B. 
 
Kære Jer. 
 
Som tillidsrepræsentant på institutionen Slottet, der er en del af klynge Bv-B, er jeg meget 
uforstående over for den politiske beslutning om at lukke 3 af vores institutioner i klyngen.  
Klynge BV-B er en klynge, hvor vi på alle institutionerne, har fokus på at løse vores kerneopgave i 
fællesskab. Hver institution er en brik, i et velfungerende arbejdsfællesskab, i vores klynge.  
De tre institutioner har fuldt børnetal og to pædagoger på hver stue. Der er høj faglighed til stede. Der 
bliver skabt trivsel, udvikling, læring og dannelse gennem trygge, anerkendende pædagogiske 
læringsmiljøer. Der er fokus på inklusion og børnefællesskaber. 
Jeg er enig i det forslag som ledelsen har udarbejdet. 
Løsningsmodellen, er den helt rigtige for vores klynge. Det er vigtigt at bevarer det pædagogiske 
personale og fortsat skabe tryghed for børnene. Der bliver flere integreret institutioner, der giver færre 
overgange i barnets liv.   
 
I håb om at blive hørt. 
 
Britt Sambleben 
Tillidsrepræsentant 
Slottet 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Område Brønshøj/Vanløse  

Svenskelejren 7  
2700 Brønshøj  

Telefon 2133 5514 
Direkte 3881 3833 
E-mail cy0c@kk.dk 
EAN 5798009370389 
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Fra: Linda <lindaheldgaard@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 18:49
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedrørende nedjustering af institutionspladser i Klynge BV.B
Vedhæftede filer: Høringssvar fra Vuggestuen Rugvej.docx; Fordele ved Skovbørnehaver med 

kilder.pdf

Til rette vedkommende. 
  
Hermed fremsendes høringssvar fra Forældrerådet på Vuggestuen Rugvej i Klynge BV.B. 
  
Skulle medsendte høringssvar give anledning til yderligere drøftelser, er I velkommen til at kontakte mig. 
  
På vegne af Forældrerådet fra Vuggestuen Rugvej 
  
Linda Simonsen, Forperson  
Tlf: 51906522 
 



Høringssvar til nedskalering af antallet af daginstitutionspladser  
 
Indledning: 
Forældrerådet fra Vuggestuen Rugvej Klynge BV. B fremsender hermed høringssvar til Børne-Ungdoms-
forvaltningen forslag om nedskalering af daginstitutioner. 
 
Specifikt i forhold til Brønshøj-Husum Klynge BV. B’s institutioner: Haven, Vindsuset og Børnehuset 
Håbets Allé. 

 
Resume: 
I forbindelse med den forslået lukning af institutioner Haven, Vinsuset og Børnehuset Håbets Allé i Klynge 
BV. B, er vi i Forældrerådet meget uforstående overfor at der forslås lukning af 3 velfungerende og attrak-
tive institutioner i en meget veldrevet Klynge.  
Klynge BV. B. har et fantastisk pædagogisk miljø i alle institutioner, samt et godt samarbejde på tværs 
mellem institutioner og personale.     
Vi frygter at en lukning af de 3 institutioner, vil vanskeliggøre fastholdelse af vores fantastiske ledelse og 
pædagoger i hele Klyngen, der i sidste ende vil gå ud over vores børn. 
 
Vi støtter derfor op om forslaget, der er indsendt i høringssvar fra ledelsesteamet i Klynge BV.B, hvor der 
blandt andet forslås at Vuggestuen Rugvej og Børnehaven Vindsuset sammenlægges til én integreret in-
stitution. 
 
Uddybning: 
Forældrerådet ser udelukkende sammenlægning af Vuggestuen Rugvej og Børnehaven Vindsuset, som 
et positiv tiltag for vores børn. Vi ser blandt andet fordele som; 

• Begge institutioner har en stærk naturfaglig profil, med masser af udeliv, hvilket også forskning 
peger på, er vigtige forhold når der ses på den generelle sundhed hos børnene, og bedre forstå-
else for naturvidenskabelige og matematiske fag senere i livet.1 

• Den naturfaglige profil i begge institutioner i dag, gør også at personalegrupperne vil passe godt 
sammen. Der vil også være mulighed for endnu mere faglig sparring på tværs af grupperne, hvil-
ket vil komme vores børn til gavn. 

• En større personalegruppe vil på tværs kunne hjælpe hinanden i ydertimere, hvilket vil give en be-
sparelse på pædagogtimerne. 

• I dag vælger mange forældre fra Vuggestuen Rugvej, Vindsuset når deres børn skal videre i Bør-
nehave, næsten halvdelen af de opskrevne børn i Vindsuset kommer fra Rugvej. Dette gør at vo-
res børn kan følges med deres venner videre institutionslivet, samt de fortsat får det fantastiske 
udeliv som Vindsuset kan tilbyde, som de allerede er vant til i dag. 

• Vi ser en stor fordel i, at der bliver en mere glidende og roligere overgang til børnehaven, da per-
sonalet er kendte på adressen og børnene ”kender” hinanden. Derudover er vi, forældre, sikret en 
plads i en god børnehave, med trygge rammer og med masser af fokus på natur. 

 
Konklusion: 
Vi er meget imod og bekymrede over forslaget om lukning af de 3 institutionen Haven, Vindsuset, og Bør-
nehuset Håbets Allé i Klynge BV.B, som det er udformet nu. 
  
Vi håber derfor, at I vil tage vores opbakning til forslaget, der er indsendt i høringssvar fra Klyngeledelsen i 
Klynge BV.B. med i jeres overvejelser. 
 
 

 
1 Ny forskningsoversigt ‐ sundere og stærkere børn i naturen – Københavns Universitet (centerforboernognatur.dk) og vedlagte ’For-
dele ved Skovbørnehaver med kilder’ 



På vegne af ét enig Forældrerådet på Vuggenstuen Rugvej i Klynge BV.B 
Linda Simonsen, Forperson. 
 
 
 



Fordele ved Skovbørnehaver fra et forkningsmæssigt synspunkt

Fysisk Udvikling
Seks internationale metaanalyser bekræfter, at natur i nærområdet har en betydelig indflydelse
på børns niveau af fysisk aktivitet. Studierne viser, at ophold i naturen øger børns fysiske
aktivitet, hvilket hjælper med at forebygge overvægt, diabetes 2 og D-vitamin-mangel (Chawla,
2015; Muñoz, 2009). Tid i naturområder er en del af en "balanceret kost" af barndomserfaringer,
der fremmer børns sunde udvikling og trivsel (Gill, 2014). Anvendelse af friluftsliv i
daginstitutioner og skoler er positivt forbundet
med børns mentale, sociale og fysiske sundhed (Mygind et al., 2017). Studier bygger på
sammenligninger af børn fra skovbørnehaver med andre børn, og EUROFIT-testen er en
hyppigt benyttet metode til at undersøge børns kropslige evner.

Mental Udvikling
Flere studier fremhæver de positive effekter af natur på børns mentale sundhed. Chawla (2015)
og Pretty (2009) konkluderer, at natur i nærområdet har en beroligende og helende indflydelse,
hvilket reducerer stress og forbedrer børns opmærksomhed og kognitive funktioner. Tid i
naturområder bidrager til børns mentale sundhed ved at fremme trivsel, reducere angst og
depression samt styrke følelsen af samhørighed med naturen (Gill, 2014; McCurdy et al., 2010).
Friluftsliv i dagsinstitutioner og skoler er forbundet med forbedret mental sundhed hos børn,
færre symptomer på stress og opmærksomhedsforstyrrelser samt en styrket evne til
selvregulering (Mygind et al., 2017; Muñoz, 2009). Naturen forbedrer koncentration og
opmærksomhed, hvilket reducerer mental træthed og fremmer kognitiv restituering (Kaplan &
Kaplan, 1989). Et langtidsstudie fra Norge viser desuden, at børn, der tilbringer meget tid
udendørs, har bedre opmærksomhed og færre symptomer på hyperaktivitet (Ulset et al., 2017).

Sundhedsmæssige Fordele
Tid udendørs i naturen har betydelige sundhedsmæssige fordele for børn, herunder forbedret
søvnkvalitet, et styrket immunsystem og en potentiel reduktion i risikoen for allergi. Studier viser,
at børn i naturbørnehaver sover bedre og længere end børn i traditionelle dagtilbud, og ophold i
naturen hjælper med at regulere det biologiske ur, hvilket fører til bedre nattesøvn (Söderström
& Blennow, 1998; Söderström, 2011). Ophold i naturen styrker børns immunsystem, hvilket
resulterer i færre sygedage og en lavere forekomst af almindelige sygdomme som forkølelser og
infektioner (Krøigård, 1996; Söderström & Blennow, 1998). Tid i naturen kan også potentielt
reducere risikoen for at udvikle allergier (Söderström, 2011), selvom dette er omdiskuteret
(Bisgaard & Sjøgren, 2017).

Pædagogisk Praksis, Læring og Social Udvikling
Naturmiljøer tilbyder unikke muligheder for pædagogisk praksis, hvor læring og leg kombineres
meningsfuldt. Friluftsliv i daginstitutioner og skoler fremmer børns mentale, sociale og fysiske
sundhed ved at skabe et fleksibelt læringsmiljø, der fremmer engagement, kreativitet og



selvstændighed (Mygind et al., 2017). Ophold i naturen forbedrer børns kognitive udvikling og
læring ved at øge koncentration, opmærksomhed og problemløsningsfærdigheder samt
stimulere nysgerrighed og interesse for videnskabelige og miljømæssige emner (Chawla, 2015;
Kaplan & Kaplan, 1989). Desuden forbedrer naturbaserede aktiviteter børns sociale
færdigheder gennem samarbejde, kommunikation og fælles leg, hvilket styrker empati og
sociale bånd (Gill, 2014; Pretty, 2009).

Samlet Konklusion
Samlet set viser forskningen, at skovbørnehaver og naturbaserede aktiviteter i dagtilbud har
omfattende positive effekter på børns fysiske, mentale og sociale udvikling. Disse fordele
understøtter vigtigheden af at integrere naturen som en central del af den pædagogiske praksis
i daginstitutioner (Chawla, 2015; Gill, 2014; Mygind et al., 2017; Ulset et al., 2017; Kaplan &
Kaplan, 1989).
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Fra: Marie Holm-Andersen
Sendt: 1. juni 2024 21:55
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Camilla Stolt Nielsen
Emne: HØRING vedrørende nedskalering af dagtilbud i Københavns Kommune
Vedhæftede filer: Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg_ Nedskalering af dagtilbud i 

København.pdf; Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg_ Nedskalering af 
dagtilbud i København uden bilag.pdf

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender jeg lokaludvalgets høringssvar vedr. de fem berørte 
institutioner i Brønshøj-Husum bydel: Det Blå Univers, Nordtoftegaard, Haven, Børnehuset Håbets Alle og 
Vindsuset. 
Vedhæftet er lokaludvalgets høringssvar. I samme pdf er som bilag: lokaludvalgets tidligere høringssvar vedr. 
Nordtoftegaard samt høringssvar fra de berørte institutioner, som lokaludvalget har været i kontakt med. 
 
Jeg har også vedhæftet en pdf, som kun indeholder lokaludvalgets høringssvar, men Brønshøj-Husum 
Lokaludvalg har specifikt ønsket, at de andre høringssvar indgår som bilag.  
 
Med venlig hilsen                                                                                                                                                        

Marie Holm-Andersen 
Pulje- og projektmedarbejder 
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Økonomiforvaltningen  

Kobbelvænget 65, Stuen  
2700 Brønshøj  

Mobil 2499 0213 
E-mail ck23@kk.dk 
Web www.2700lokaludvalg.dk 
EAN 5798009800404 
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Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedska-
lering af dagtilbud i Københavns Kommune 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag om nedska-

lering af dagtilbud i København. 

 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt er faldende i Københavns 

kommune, og at det er baggrunden for forvaltningens forslag om en 

bred nedskalering af dagtilbud. Oplysningerne, som vi har modtaget fra 

forvaltningen, viser imidlertid, at børnetallet vil være stagnerende i 

Brønshøj-Husum frem mod 2028. På den baggrund har vi svært ved at 

forstå behovet for så voldsom en nedskalering - på ca. 40% i Brønshøj 

kvarter og ca. 10% i Husum kvarter - især efter den besluttede nedskale-

ring i Bellahøj kvarter. Både Brønshøj og Husum kvarterer havde i marts 

en kapacitetsudnyttelse tæt på 100% på tværs af institutioner. 

 

Vi ønsker mulighed for dagtilbud nær hjemmet 

Det er vigtigt for os, at der er god mulighed for institutionspladser nær 

hjemmet, også for folk nær kommunegrænsen. At børnehavebørn har 

mulighed for at transportere sig til/fra institutionen ved egen kraft (cy-

kel, løbecykel, gang sammen med en voksen) giver gode muligheder 

for at holde biltrafikken i København nede.  

 

I udkastet til Kommuneplan 2024, som netop nu er i intern høring, be-

skrives København som "en 15-minutters by, hvor de fysiske rammer for 

hverdagslivet skaber de bedste forudsætninger for, at daglige gøre-

mål, som fx arbejde, indkøb, uddannelse, kultur- og fritidsaktiviteter og 

sundhedsfaciliteter, ikke er mere end et kvarter væk med cykel, gang el-

ler offentlig transport.” Dette bør også gøre sig gældende på daginsti-

tutionsområdet. 

 

Kvalitet bør være det vigtigste kriterium 

Vi anbefaler at prioritere kvalitet over økonomi i udvælgelsen af eventu-

elle institutioner til lukning.  

 

Kvalitet indebærer for os: 
⚫ tilsynsrapporter 

30. maj 2024 

Sagsnr. 

2024-0176038 

 

Dokumentnr.  

2024-0176038-9 

 

Sagsbehandler 

Marie Holm-Andersen 

 

Sekretariatet for Brønshøj-

Husum Lokaludvalg 

 

Kobbelvænget 65 

2700 Brønshøj  

 

EAN nummer 

5798009800404 

 

www.2700lokaludvalg.dk 

 



 

Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedskalering 

af dagtilbud i Københavns Kommune 2/4 

 

 

 

⚫ forældretilfredshedsundersøgelser 
⚫ uddannelsesandel af personalet 
⚫ fastholdelse af personale 
⚫ høj diversitet i medarbejdergruppen 

 

Vi kan se, at rigtig mange udflytterinstitutioner og -afdelinger på tværs 

af kommunen er en del af besparelsesforslaget. Vi synes, det er en rigtig 

dårlig idé specifikt at gå efter en meget populær børnehaveform, især 

når der er tale om institutioner, der ikke har kvalitetsproblemer. Vi øn-

sker diversitet i kommunens dagtilbudsformer, og har stor forståelse 

for, at nogle forældre specifikt vælger udflytterinstitutioner. Nogle for-

ældre ønsker at give deres børn mulighed for mere udeliv eller oplever 

mindre sygefravær hos deres børn, hvilket medfører færre barn-syg 

dage for forældrene. 

 

Vi mener fortsat, at det er forkert at bruge lav søgning som argument 

for lukning af rene udflytterinstitutioner, når man tager de kendte tekni-

ske udfordringer med opskrivningssiden Ǎdinplads.dkǎ i betragtning. 

Begge rene udflytterinstitutioner i Brønshøj-Husum (Vindsuset og 

Nordtoftegaard) har et børnetal, der cirka svarer til normeringen. 

 

I det hele taget er vi skeptiske over for at bruge lav søgning som udvæl-

gelseskriterie.  Søgning - målt som ventelistens længde i forhold til in-

stitutionens kapacitet – er for os at se mere et mål for institutionens po-

pularitet end kvalitet. 

 

Udviklingen i Tingbjerg 

Vi kan se, at der er et politisk ønske om at friholde Tingbjerg fra nedska-

leringer af institutioner grundet den igangværende byudvikling, men vi 

synes ikke man skal nedskalere ekstra i resten af Brønshøj-Husum i ste-

det. 

 

Vi er imod de foreslåede lukninger 

Vi har været i dialog med pædagogisk leder i institutionen Haven 

(Klynge B, Brønshøj/Vanløse) og forældrebestyrelsen i klyngen og bak-

ker op om Klynge Bs eget forslag til effektiviseringer og sammenlæg-

ninger frem for lukninger. I Klynge B står tre ud af syv institutioner til 

lukning, hvilket vi finder voldsomt. 

 

Dialog med forældrebestyrelsen i Det Blå Univers og forældrerådet i Ha-

ven har gjort os opmærksomme på den positive udvikling, som instituti-

onerne er i, og vi håber, at Haven og Det Blå Univers får mulighed for at 

forsætte den gode udvikling. 
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Vi henviser i øvrigt til vores høringssvar vedr. den tidligere foreslåede 

lukning af Nordtoftegaard, hvor vi udtrykker vores modstand mod den 

foreslåede lukning.  

 

Vi er således imod de foreslåede lukninger.  

 

Københavnerinddragelse  

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har i forbindelse med denne høring kontaktet ledere samt 

forældreråd og -bestyrelser i de berørte institutioner med opfordring til 

at fremsende eventuelle kommentarer til høringen forud for lokaludval-

gets drøftelse af høringen.  

 

Vi har modtaget kommentarer fra forældrebestyrelsen i Klynge B Brøns-

høj/Vanløse, på vegne af Vindsuset, Haven og Børnehuset Håbets Allé, 

forældrerådet i Haven, bestyrelsen i Nordtoftegaard samt fra bestyrel-

sen i Det Blå Univers. Disse kommentarer er blevet taget i betragtning i 

forbindelse med udarbejdelsen af dette høringssvar. Desuden har tidli-

gere dialog med bestyrelse og leder i Nordtoftegaard og vores hørings-

svar vedr. det tidligere forslag om lukning af børnehaven i indgået i vo-

res drøftelser. 

 

De skriftlige kommentarer og høringssvar, som vi har modtaget fra de 

lokale institutioner, er medsendt som bilag til vores høringssvar sam-

men med vores eget høringssvar vedr. det tidligere forslag om lukning 

af børnehaven Nordtoftegaard.  

 

 

Sådan har vi behandlet høringen 

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har haft dialog med Børnehaven Nordtoftegaard på fag-

udvalgmøde den 8. april. Samme fagudvalg drøftede høringen på et 

møde den 13. maj og har på baggrund af drøftelsen samt input fra de 

berørte institutioner (se redegørelse ovenfor) skrevet udkast til hø-

ringssvar. Høringssvaret er kvalificeret på lokaludvalgets forretningsud-

valg den 21. maj og drøftet og vedtaget af Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

den 30. maj. Her deltog repræsentanter fra forældrerådet i Haven, be-

styrelsen for Nordtoftegaard samt bestyrelsen for Det Blå Univers under 

”tilhørernes punkt”. 

 

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 

Christoffer Rosenkrands, forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
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Jens Kristian Jensen, forperson for Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsud-

valget under Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 



BILAG 



 

 

     
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   

Til Børne- og Ungdomsudvalget 

   

      

  

Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg vedr. 
Børne- og Ungdomsforvaltningens foreslåede perma-
nente lukning af børnehaven Nordtoftegaard 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til administrativ høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens fore-

slåede lukning af børnehaven Nordtoftegaard. 

 

Indledningsvist vil vi gerne sige tak for, at vi denne gang er betragtet 

som høringspart. Til gengæld vil vi gerne rejse kritik af høringsproces-

sen, hvor institutioner og interessenter kun har haft tre uger hen over 

påsken til at reagere.    

 

Hvis det er muligt, vil vi meget gerne se aktuelle børnetal for Brønshøj-

Husum samt belægningsprocenter i de enkelte institutioner, så vi frem-

adrettet har bedre forudsætninger for at indlede en lokal dialog med 

borgere og institutioner i lignende situationer. 

 

Børnehaven Nordtoftegaard 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt i Københavns Kommune 

desværre er faldende og at det er disse beregninger, der ligger til 

grund for forvaltningens forslag om permanent lukning af blandt andet 

børnehaven Nordtoftegaard.  

 

Da vi ikke kender børnetallet m.v. for områderne i Brønshøj-Husum, har 

vi dårlige forudsætninger for at kommentere på, at institutionen er ind-

stillet til lukning på grund af overskydende kapacitet i området. Til 

gængæld undrer vi os over, at Nordtoftegaard er indstillet til lukning på 

grund af lav søgning. Vi er vidende om, at Nordtoftegaard, på trods af 

tekniske udfordringer med opskrivningssiden dinplads.dk har et børne-

tal, der cirka svarer til normeringen. Vi mener, at det er kritisabelt at 

bruge et argument om lav søgning, når institutionen siden 2020 har 
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gjort opmærksom på, at Nordtoftegaard som udflytterbørnehave ikke 

figurerer, når forældre søger på lokale institutioner i pladsanvisnings-

systemet.  

 

Desuden synes vi, at det er ærgerligt, at der i udvælgelsen ikke kigges på 

andre parametre end lav søgning, fx Nordtoftegaards kvalitet (tilsyns-

rapporter) og faciliteter, forældretilfredshed og trivsel hos personalet.  

Børnehaven Nordtoftegaard er en af de bedste børnehaver ifølge sene-

ste brugertilfredshedsundersøgelser i Københavns Kommune. Instituti-

onen som arbejdsplads udmærker sig ved en lav personaleomsætning 

og en bedre kønsfordeling end de fleste andre institutioner kan leve op 

til. 

 

Vi er derfor imod, at børnehaven nu er indstillet til permanent lukning. 

 

Til grund for vores bemærkninger ligger dialog med børnehavens be-

styrelsesformand og leder bl.a. i forbindelse med møde i lokaludvalgets 

Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsudvalg møde den 8. april 2024. 

 

Med venlige hilsner 

 

Christoffer Rosenkrands, 

forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

 

Jens Kristian Jensen, 

forperson for lokaludvalgets Børne, Unge, Fritids- og Idrætsudvalg. 
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 Høringssvar i forhold til varslet nedjustering af dagtilbud 2024. 

     Brønshøj den 30. maj 2024 

Bestyrelsen i Klynge B, Brønshøj/Vanløse (Klynge BV.B). stiller sig meget undrende og bekymrede overfor at netop 
vores klynge rammes så massivt, jævnfør det udspil som forvaltningen har udsendt med mulig lukning af tre ud af syv 
institutioner i Klyngen, nemlig Haven, Vindsuset og Børnehuset.  
 

Klynge BV.B er en meget velfungerende klynge med et ekstremt højt fagligt pædagogisk niveau, fuld pædagogisk 
bemanding, høj søgning, lange ventelister samt en sund og bæredygtig økonomi. Dette bevirker også, at vi som klynge 
både kan og vil bidrage til at vi i Københavns Kommune også fremadrettet kan have bæredygtige højkvalitetstilbud 
samtidigt med et faldende børnetal. 
 

Anbefaling 
En næsten enig klyngebestyrelse (med undtagelse af Børnehusets forældrebestyrelsesrepræsentant, anbefaler ud fra 
princippet om mindst mulig indgriben, at nedenstående omstruktureringsforslag, udarbejdet af klyngens ledelsesteam, 
implementeres for delvist at imødekomme forvaltningens ønske om nedskæringer inden for Klynge BV.B. 
 

• Børnehaven Vindsuset og Vuggestuen Rugvej sammenlægges som en integreret institution med Vindsusets 
opsamlingssted fysisk omkring vuggestuen Rugvejs matrikel.  

• Børnehuset Håbets Allé, herunder børn og pædagogisk personale sammenlægges med Børnehuset Haven med 
adresse i nuværende lokaler for Børnehuset Haven.  

o Som følge af sammenlægninger kan faciliteterne på Håbets Allé 5 afvikles og nedlægges. 
• Klyngekontoret på Håbets Allé 2 nedlægges. Klynge- og dagtilbudsleders kontorbehov omplaceres inden for 

Kommunens øvrige faciliteter.  
 

Baggrund 
Klyngebestyrelsen har ved at anbefale ovenstående forslag forsøgt og medvirke til at fremtidssikre klynge BV.B både 
i forhold til økonomi, pædagogisk personale og høj faglighed, samt sørg for en generel ro omkring  klyngens 
institutioner og lokalområdet. 
 

Ved gennemførelse af forslaget bevares klyngens mulighed for forsat at eksistere som en selvstændig klynge, med et 
bæredygtigt økonomisk grundlag, så der kan bevares fokus på den høje kvalitet af det faglige arbejde, den 
pædagogiske og ledelsesmæssige sparring, samt fastholdelse af det pædagogiske personale.  
Det er vigtigt for klyngebestyrelse at pointere, at det pædagogiske personale har en lang historik vedrørende 
fastholdelse internt i klyngen, hvilket skyldes et ledelsessamarbejde af ganske høj kvalitet og tilhørende engagement. 
Klyngebestyrelsens bekymring er, hvis klyngen ændres mere radikalt, at dette øger risikoen for at det faste og 
højtuddannede personale søger væk fra klyngens institutioner, med de dertil knyttede problematikker med faldende 
faglighed, flytning af børn, faldende trivsel og afledt risiko for urentabel økonomi. 
 

Sammenlægning af Børnehuset Håbets Allé og Haven anser vi som mindst indgriben i klyngens samlede børne- og 
personalegruppe. Samtidigt vil det ikke undgås på kort sigt at gå på kompromis med Børnehuset som eksisterende 
højkvalitetstilbud samt den børnesammensætning og dynamik i Haven, som er fundamental for deres succes med 
inklusion igennem deres basisgruppe og positive bidrag til skoleovergange, som ikke skal berammes af specialtilbud. 
Vi har dog fuld tillid at det fagligt høje pædagogiske og ledelsesmæssige arbejde i klyngen, som vi også oplever i dag, 
på længere sigt, vil udligne de kortsigtede konsekvenser”. Sammenlægningen vil frigøre 900.000, - kr. i straks 
besparelse samtidig med at huslejen pr. barn i Haven nedsættes efterfølgende.  
 

Bestyrelsen har noteret at der som parameter i forhold til udvælgelsen af Haven er valgt tidligere ikke tilfredsstillende 
tilsyn, herunder ”særlig indsats” som udvælgelseskriterie. Havens tilsyn ligger flere år tilbage og afspejler ikke de 
forhold som findes i dag, hvor Haven er en meget velfungerende institution. Yderligere er Haven en af de få 
certificerede idrætsinstitutioner som findes i kommunen. Endeligt har Haven stor indvirkning på lokalområdes 
samlede integration med sin beliggenhed i Husum, mellem Brønshøj Torv og Tingbjerg. 
 

Sammenlægning af Børnehaven Vindsuset og Vuggestuen Rugvej, fremtidssikrer begge institutioner ved 
indledningsvis at etablere en integreret institution med øget bæredygtighed i kraft af en samlet børnegruppe på 110 
børn. Den naturlige overgang imellem vuggestue og børnehave, som de to institutioner allerede oplever i dag, styrkes 
yderligere, hvilket er vigtigt for både børn og forældre, samtidigt med at pladsanvisningen vil opleve mindre 
kompleksitet i administrative opgaver i forlængelse af den integrerede løsning. 
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Hvis Københavns Kommunes Børne- og Ungdomsudvalg er enige i at gennemføre de foreslåede ændringer, vil 
klyngebestyrelsen på det kraftigste anbefale at sammenlægningerne, særligt Haven og Børnehuset, sker efter 
individuel aftale, så børn som f.eks. skal starte i KKFO, i maj 2025, ikke skal opleve skift før det. Ønsket fra os er at 
skåne børnene for flere skift end højst nødvendigt. Yderligere henstiller vi til at der indtænkes muligheder, i 
samarbejde med klyngen, for hvordan de budgetmæssige målsætninger, besparelser samt tidsrammer kan gennemføres 
mest skånsomt for alle, fremfor forvaltningens hastige tilgang, som tilsigter eksekveret senest med udgangen 
indeværende år. 
 

Forældrebestyrelsesrepræsentanterne fra Vindsuset, Slottet, Haven, Rugvej, Lærkereden og Tusindfryd tilslutter sig 
ovenstående forslag. Børnehusets forældrebestyrelsesrepræsentant, ønsker at bevare Børnehuset i eksisterende form og 
tilslutter sig derfor ikke i ovenstående. 
 

På vegne af bestyrelsen, i klynge BV. B. 
Peter W. Gleerup, Forperson.  



Høringssvar – Forældrerådet i Haven (Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj) 
 
Vi stiller os meget undrende overfor, at Haven er på listen over de institutioner, der er foreslået lukket. 
Haven foreslås lukket på det forkerte grundlag: Haven har 5 børnegrupper – ikke 4, der er børn på venteliste, 
en flot tilsynsrapport og fuld pædagogdækning.  
 
Som en af bare 3 institutioner i hele Danmark er Haven udvalgt til at deltage i forløbet “Legeliv v. 
Legeheltene og LEGO”. Det er et helt enestående tilbud til socialt udsatte børnehavebørn, som giver en 
unik mulighed for at lege sig til læring i tæt voksenkontakt. LegeLiv er et lege- og læringsforløb, der har 
fokus på at udvikle barnets kompetencer gennem leg. Målet er at fremme børnenes sociale, følelsesmæssige, 
kognitive og kreative færdigheder. 
 
En daginstitution, der løfter børn af socialt udsatte familier 
Det er ingen hemmelighed, at Haven har mange børn fra socialt udsatte familier. Mange af familierne er 
nye i Danmark, taler slet ikke dansk og har begrænsede engelskkundskaber. Arbejdet med disse familier er 
noget, Haven løfter med stor succes. 
 
Siden 2023 har Haven deltaget i ’Aktive Børn I Forening’ (ABIF) – en indsats i udsatte boligområder, der 
introducerer børn i alderen 3-9 år til en foreningsaktivitet via et længerevarende bevægelsesforløb. Formålet 
med ABIF er at bygge bro mellem kommunens dagtilbud og lokale idrætsforeninger. Herved opnår børnene 
positive erfaringer med at være en del af et fællesskab og får styrket deres motorik og bevægelsesglæde 
 
Fra basisgruppe til almen folkeskole 
Haven er dygtig til inklusionsarbejde og har formået at hjælpe 2 børn fra basisgruppen over i alment 
skoletilbud i folkeskolen i maj 2024. 
Haven er nemlig en af få institutioner som har basispladser til børn med særlige udfordringer 
(fx ADHD og autisme). Pt. er der 5 basisbørn i Havens basisgruppe.  
 
Generelt er der mangel på basispladser i Københavns Kommune. Faktisk oplever Haven, at børnene, 
institutionen modtager, i visitation har sværere udfordringer end tidligere. Ved næste visitation i maj og juni 
forventes det, at Haven får flere børn til basisgruppen. 
 
Heldigvis har Haven dygtige pædagoger med kompetencer, der kan understøtte basisbørnenes særlige behov. 
Personalet har gennemgået flere kurser, bl.a. ’Specialpædagogisk modulforløb’, ’Handicapforståelse for børn 
og unge med autisme’, ’A-guide’ og ’Low Arousal’. 
 
Fælles for børn, der visiteres til en basisplads, er, at de bedst udvikler sig i samvær med børn i almene 
dagtilbud - men har brug for en særlig tilrettelagt pædagogisk indsats. Formålet med at placere 
basispladserne i almene dagtilbud er at skabe inkluderende pædagogiske miljøer med plads til børn med 
forskellige behov. 
For basisbørnene ville en lukning af Haven få voldsomme konsekvenser og være ekstra nedbrydende og 
trivselshæmmende.  
 
Fuld pædagogdækning og flot tilsyn 
Haven har haft en usædvanlig stor faglig udvikling og har løftet sig helt enormt, siden institutionen fik et 
dårligt tilsyn i 2022. Siden da er der blevet ansat en ny, visionær leder og flere nye pædagoger.  
Faktisk er Haven er en af de få institutioner i København, som har formået at ansætte og fastholde 
pædagogisk personale sådan, at der er fuld pædagogdækning med 2 pædagoger og en medhjælper/PAU på 
hver stue. 
 
Tilsynet fra 2023 er særdeles flot, og der er ingen grund til at forvente noget andet end et nyt positivt tilsyn 
i september 2024. De nyeste faglige vurderinger fra pædagogisk konsulent, kompetencepædagoger og 
seneste KIDS målinger viser, at Haven har løftet den pædagogiske kvalitet overmåde. Ifølge de 



pædagogiske konsulenter er der få institutioner, som har løftet den pædagogiske kvalitet så meget - så 
hurtigt. 
 
750.000kr til opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer 
Haven er en certificeret idrætsinstitution  med en 650m2 stor legeplads med rum for masser af leg og 
bevægelse samt en kæmpe idrætssal med ny klatrevæg. 
De seneste to år er der brugt omkring 750.000 kr. på opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer i Haven. 
På legepladsen er der kommet sansegynge, græsarealer, nyt shelter samt en masse nyt legetøj. 
Indenfor er der etableret et helt nyt sanserum i kælderen med henblik på basisgruppens profil. 
 
 
Forældrerådet stiller sig fuldt ud støttende til klyngebestyrelsens (Brønshøj-Vanløse Klynge B) 
løsningsforslag.  
Vi har plads til og er åbne for at ønske velkommen hele børnegruppen fra Børnehuset Håbets Allé eller en 
anden hel børnegruppe, som ønsker at flytte samlet med personale til Haven, som dermed permanent 
opnormeres med en gruppe. 
 
Med dette løsningsforslag fremtidssikrer vi klyngen, som har et fremragende ledelsessamarbejde og 
kompetenceudvikling på tværs af det pædagogiske personale. 
 
Med venlig hilsen 
Forældrerådet i Haven 



Brønshøj 31 Maj 2024 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

 

Jeg skriver til jer som formand for bestyrelsen ved Nordtoftegaard Børnehave for endnu engang at udtrykke vores dybe 
bekymring og frustration over den foreslåede lukning af vores institution.  

Vi er chokerede over at erfare, at vores store opbakning fra vores forældregruppe og personale i første runde som 
resulterede i 43 høringssvar ikke blev præsenteret for jer politikere. Dette har efterladt os med en følelse af, at vores 
indsats og engagement ikke er blevet værdsat og taget i betragtning.  

Vi opfordrede jer til at kvalitet skal være en stor faktor når beslutningen skal træffes og står stadig ved dette punkt. 
Alligevel har søgning IGEN primært været det der er blevet brugt til at lave den liste af institutioner som nu er foreslået 
til lukning, på trods af systemfejl og mange af vores høringssvar der talte ind til netop den problematik.  

Det er derfor svært at forstå, hvordan de manglende høringssvar kunne have påvirket beslutningsprocessen, og vi 
frygter, at det har haft en negativ indflydelse på vores situation og efterlader os i en situation fyldt med utryghed og 
usikkerhed. 

Vi har fuld forståelse for de vanskelige beslutninger, I står overfor som politikere, især når det drejer sig om 
nedskalering af dagtilbudskapaciteten i Københavns Kommune. Det er en udfordrende opgave, og vi anerkender 
behovet for at optimere ressourcerne i kommunen.  

Kvalitet og trivsel 

Nordtoftegaard Børnehave har et fremragende omdømme og har etableret sig som en velfungerende institution med 
fokus på børns trivsel og udvikling. Vi mener, at trivslen bør måles ud fra følgende tre kriterier, hvoraf Nordtoftegaard 
på alle måder rangerer blandt de bedste institutioner i Københavns og vi mener bestemt ud fra de data punkter vi har 
gennemgået at der stadig er stor forskel iblandt institutioner på netop kvalitet og at der er institutioner som rangerer 
langt dårligere på disse parametre som ikke er blevet udvalgt til lukning (formentlig fordi de ikke er ramt af samme 
udfordring på søgetal som Nordtoftegaard): 

1. Trivsel for børn: Nordtoftegaard har højeste status på alle parametre i tilsynet. I vores område har mindst 10 andre 
daginstitutioner anmærkninger i deres tilsyn, herunder flere, der skal justere væsentlige indsatser. 

2. Trivsel blandt personalet: Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale på 75%, hvilket er ca. 20 
procentpoint bedre end gennemsnittet i Københavns Kommune. Vores personaleomsætning er meget lav, og vi har 
flere pædagoger, der har været ansat siden børnehavens start i 2004 og har desuden en meget høj andel af mænd 
iblandt personalet. Dette vidner om en sund og stabil arbejdsplads. 

3. Forældretilfredshed: Vi er i top 5 af alle 375 børnehaver i hele Københavns Kommune i seneste måling i 2022. På en 
skala fra 1 til 5 scorer vi 4,8 mod et gennemsnit på 4,2. 90% af forældrene vil i høj grad anbefale Nordtoftegaard til 
andre, mod 63% i hele kommunen. 

 

Manglende gennemsigtighed i data 

Vi har svært ved at forstå, hvorfor man vil lukke så mange pladser i vores område, når de prognoser, vi har modtaget 
fra forvaltningen for området Brønshøj-Husum, viser et stabilt børnetal. Ifølge prognoserne falder børnetallet med kun 
11 børn frem mod 2028 – svarende til 0%.  



Det undrer os, at der skal lukkes 4 institutioner i Brønshøj, et område med meget lidt ledig kapacitet, samtidig med at 
man i Bellahøj allerede har besluttet at lukke 100 pladser og opfordrer til, at man lukker og nedskalerer institutioner i 
områder med allerede markant ledig kapacitet.  

 

Unikke faciliteter og tilbud 

Utallige undersøgelser viser sammenhængen imellem børns leg i naturen og de resulterende forbedrede motoriske 
evner og indlæring. Børnene lærer at koncentrere sig, fungerer bedst socialt, er mindre syge og bedre til at 
samarbejde*.  

Nordtoftegaard Børnehave tilbyder unikke faciliteter såsom køkkenhave, frugttræer og hønsehold, der fremmer børns 
kreativitet, leg og læring. Vores rammer giver mulighed for ture til skov, strand og kulturelle tilbud i kommunen, som 
bidrager til børnenes alsidige udvikling. Vi mener at det er dybt bekymrende at nedlægge Udflytter børnehaver, der 
rent faktisk kan bidrage til højnet trivsel iblandt børn, ud fra et rent økonomisk grundlag. 

Derudover findes flere Udflytterbørnehaver i Københavns kommune der kører på tværs af kommunen (dvs ikke ud i 
naturen), deriblandt over 100 børn der kører fra forskellige lokationer (blandt andet Amager) og til Brønshøj/Husum 
bare som eksempel og mange der kører til Udkanten af Østerbro/Hellerup. På trods af at flere af dem har markeringer 
om justering af indsatser i deres Tilsynsrapporter med kommentar om udfordrende personale situationer og mangel på 
ledere er de ikke indstillet til lukning hvilket undrer os. 

Når man foreslår en lukning på 22% af det samlede antal udflytter kapacitet i dette forslag sammenlignet med 4% af 
den ordinære kapacitet finder vi dybt kritisabelt at man ikke i samme omgang sætter kvalitet som hovedparameter i 
udvælgelsen så man sikrer at de gode institutioner der findes er dem man vælger at beholde. 

 

Utilstrækkelig synlighed på pladsanvisningens hjemmeside 

Vi er udvalgt på baggrund af søgetal, som vi ikke anerkender på grund af systemfejl, hvor vores institution ikke fremgår 
korrekt som er bekræftet af flere af de høringssvar der aldrig blev delt med jer i sidste runde. En fejl, som forvaltningen 
har anerkendt, men som alligevel er blevet brugt som grundlag for at foreslå vores lukning.  

Et notat fra 3 Maj (Dokumentnummer i F2 5345060) står der at ”Børne- og Ungdomsforvaltningen har gennem 
længere tid været i dialog med leverandøren KMD”. Der er søgt aktindsigt i sagen, og denne viser, at forvaltningen 
først har startet dialogen om dette for Nordtoftegaard med KMD 18. april 2024 efter vi fremlagde problematikken i 
forbindelse med sidste Høringsrunde. Dette er uacceptabelt, og vi beder jer genoverveje denne beslutning. 

 

Vi opfordrer stærkt til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave genovervejes, og at der arbejdes sammen 
om at finde løsninger, der sikrer vores institutions fortsatte eksistens. Vores børns trivsel og udvikling bør være en 
topprioritet, og vi håber på en konstruktiv dialog fremover. 

 

Med venlig hilsen, 

Katrine Romedahl Vacher 
Formand for bestyrelsen 

Nordtoftegaard Børnehave 

 

*Ute på Dagis, Svensk studie 1997 
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Høringssvar Ang. Forslag til nedjustering af dagtilbudskapacitet. Givet 3. maj
2024.

Kære Børne- og Ungdomsforvaltning,

Bestyrelsen fra institutionen Det Blå Univers skriver for at udtrykke vores stærke
modstand mod forslaget om at lukke, midlertidigt lukke eller nedjustere 33 institutioner -
her inklusiv Det Blå Univers (Model 1). Man bør, især nu hvor regeringen har afsat 3,4
mia. Kr., stærkt overveje at finde de 60 mio. kr. til de næste budgetforhandlinger.

I dette svar beskrives både argumentation mod Model 1 og mod lukning af Det Blå
Univers.

Argumentation mod Model 1

Model 1 refererer til at lukke, eller nedjustere 33 institutioner på grund af færre børn i
byen. I dette høringssvar vil vi argumentere for at konsekvenserne og omkostningerne
ved lukning af 33 institutioner er værre end de formodede fordele, da:

- For hver lukket institution er der finansielle og menneskelige omkostninger, som
ikke er inkluderet i kommunens beregninger.

- Kommunalt for håndtering af børn og forældre der skal forflyttes
- For børnene der fjernes fra deres trygge rammer og relationer [1]
- For forældrene der skal bruge tid fra job til indkøring, evt. øget transport

og flere sygedage grundet stress og akklimatisering.
- For pædagogerne, der mister rutinen og effektiviteten ved deres

nuværende arbejdsplads. Det tager 1 år før en medarbejder er helt effektiv
[2]



- For institutionerne der mister en velfungerende kultur der enten skal
genopbygges om få år eller redefineres. Det kan tage mange år at
opbygge en velfungerende kultur.[3]

- Model 1 kan blive en selvopfyldende profeti.
- Fravalg af børn i byen i fremtiden grundet manglende tilgængelighed på

institutionspladser, øget transport og ønsket om at vedligeholde en
karriere.

Argumentation mod lukning af Det Blå Univers

Det Blå Univers udmærker sig særligt ved at være en institution der håndterer børn i
udsatte boligområder (Brønshøj-Husum) med succes. Kulturen er stærk og drives af
flere ildsjæle, hvor både børn, forældre og ansatte er glade for at være. [4] Ideen om at
midlertidig lukke en selvejende institution er ikke reel, da ledere og ansatte vil have
fundet nyt arbejde og den stærke kultur bliver dræbt ved en lukning. Dertil kommer, at
matriklen har været et børnehus siden 1911, og lukker man dette, lukker man også et
stykke lokal kulturarv. [5]

Ydermere vil vi understrege, at Det Blå Univers ikke møder de nævnte kriterier for
udvælgelse. Hurtigt opsummeret er dette relateret til følgende punkter (Se næste afsnit:
Uddybende bemærkninger).

1. Forvaltningens udvælgelse
a. Mindste indgriben - I Det Blå Univers er der sårbare børn. Den er

integreret for netop at sikre en god tilknytning og konsekvensen ved at
flytte disse børn er derfor stor.

b. Økonomi - Besparelsen ved lukning begrænset i forhold til antal børn (0,9
millioner) er det mindste for Brønshøj-Husum området. Et område som
bliver enormt hårdt ramt af Model 1, hvor 40% af daginstitutionerne er
indstillet til lukning.

c. Faglig kvalitet - Den nuværende faglige kvalitet er god. Der refereres i
udvælgelsen til gamle data fra 2018-2022, da institutionen var på særlig
indsats.

2. Politiske vedtagne kriterier
a. Kapacitet - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det Blå Univers
b. Søgning - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det Blå Univers



c. Fysiske faciliteter - De fysiske faciliteter har været Københavns
Kommunes ansvar siden et yderst fordelagtigt køb af bygningen i 2022
blev indgået med SPIFO iht. købsklausul. Der vil derfor være tale om
løftebrud, hvis dette giver anledning til lukning.

3. Andre kriterier som er nævnt
a. Svært at rekruttere personale - Dette er et generelt problemområde for

mange institutioner. Det skal dog nævnes, at lige netop Det Blå Univers,
grundet de sårbare børn i et udsat boligområde, er særligt spændende for
pædagogstuderende at søge til.

Bestyrelsen og forældrene fra Det Blå Univers er overraskede og skuffede over
medlemmerne i Børne- og Ungdomsudvalget, hvor de siddende repræsentanter
kommer med et forslag, der rammer de svageste og mest sårbare. Derfor vil vi
appellere til at gentænke forslaget baseret på ovenstående argumentation.

Skulle beslutningen falde på at lukke Det Blå Univers på trods af ovenstående
argumentation, vil vi forfølge sagen gennem andre politiske og mediemæssige kanaler.

Uddybende bemærkninger

1. Forvaltningens udvælgelse
a. Mindste indgriben

Der er få aldersintegrerede institutioner i Brønshøj-Husum, og Det Blå
Univers er en af dem. Børn og især udsatte børn, som der er mange af i
området, har behov for faste og trygge rammer. Hvis man knap taler
dansk, er en tæt relation til pædagogerne særlig vigtig. I en integreret
institution bliver skiftet fra vuggestue til børnehave mindre.

I Det Blå Univers er inklusion på dagsordenen hver eneste dag - det er
blevet en del af vores DNA og en essentiel del af vores pædagogiske
læreplan[6]. Vores integrerede institution er beliggende i et udsat
boligområde og derfor har vi særligt fokus på forældresamarbejde og
inklusion, da flere af vores børn har særlige behov. Vi arbejder ikke kun
med børn - vi arbejder med hele familien.

“Først og fremmest vil jeg gerne tale om pædagogernes
enestående professionalisme. Pædagogerne her er ikke kun
ansatte, de er mentorer og vejledere for vores børn i livets
udviklingsfaser. Deres dedikation og passion for udvikling ses
dagligt i mit barns fremskridt og lykke. Det er sjældent, at man



finder et så involveret og kompetent team, der sikrer tryghed og
nærvær for mit barn.” Citat fra Carinas mor

Det Blå Univers er for mange af disse familier ikke blot en institution, og vi
bliver ofte en del af familiernes netværk, og vi har en stærk relation til
forældrene, hvilken vi formår at skabe på trods af sprogbarrierer og
kulturkløft.

“Palma er som mange af de andre børn tosproget, Palma har spansk og
dansk, og vi kan virkelig mærke, at hun har en god udvikling sprogligt
såvel som på andre områder. Teamet på krabbestuen formår at lave en
masse spændende aktiviteter med børnene, som stimulerer dem på
forskellig vis, men fremfor alt så synes jeg at den omsorg, som jeg kan
mærke Palma får, og den måde jeg ser personalet takler børnene på, er
helt fantastisk og virkelig noget de skal roses for.” Citat fra Palmas mor

Alle vores aktiviteter planlægges med udgangspunkt i inkluderende
fællesskaber og zonen for nærmeste udvikling. Vi har en del børn, der er
overflyttet fra andre dagtilbud, hvor det aldrig er lykkedes for børn og
forældre at falde til. De falder hurtigt til her hos os, og bliver vi lukket ned,
vil denne stærke kultur dø. I bilag 4, har vi samlet en række beretninger
fra studerende, personale og forældre i Det Blå Univers, som underbygger
vores gode arbejde med fællesskaber. [4]

Det er ikke hensigtsmæssigt at foretage ændringer for børnene med så
kort varsel som et halvt år. Kommunen må have været opmærksom på
kapacitetsproblemet i længere tid, og har derfor haft rig mulighed for at
lave en blødere og mere hensigtsmæssig nedskalering. Rigtig mange
børn, som netop er startet eller skal til at starte i institution, skal nu
igennem flere unødvendige indkøringsforløb, som er stressende både for
børnene men også for forældrene.

b. Økonomi

Det er en relativt lille besparelse på blot 0,9 mio. kr. for en midlertidig
lukning. Det Blå Univers har høj kapacitet sammenlignet med de andre
lukningstruet institutioner i Brønshøj. Der vil dertil komme store
omkostninger ved at skulle reetablere hele institutionen (medarbejdere,
teams, ledere, klargøring af faciliteter). Denne udgift fremgår ingen steder
og vi stiller spørgsmålstegn ved, om en midlertidig lukning overhovedet er
en besparelse.



Den nuværende leder er en ildsjæl og har kæmpet for at få forbedret
institutionen. Det er lykkedes, på trods af den stand hun overtog
institutionen i. Der fremlægger gode tilsynsrapporter og institutionens ry er
ændret fra en "garantiplads-institution" til et sted hvor forældre vil have
deres børn helt fra vuggestuen til de er klar til skole. [4]

Hvis man lukker institution midlertidigt, vil den sunde og gode kultur
forsvinde og man kan ikke forvente blot at åbne en lige så velkørende
institution igen om nogle få år. [3]

c. Faglig kvalitet /udfordringer

Det Blå Univers har ikke siden 2022 været kategoriseret som en "Særlig
Indsats", hvilket er tydeligt i de efterfølgende tilsynsrapporter (2023-2024)
[7] der kun har konkluderet enten en "Justeret Indsats" eller
"Vedligeholdelse af Indsatsen". Det kommunale tilsyn har således selv
konkluderet, at fagligheden ikke halter i Det Blå Univers, hvilket yderligere
bliver bekræftet til ressourceforum, [8] og der er derfor tale om en faktuelt
forkert og dermed usaglig begrundelse.

2. Politiske vedtagne kriterier
a. Kapacitet - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det blå univers
b. Søgning - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det blå univers
c. Fysiske faciliteter

Det er korrekt at bygningen ikke er i god stand, dog har Københavns
Kommune ansvaret for vedligehold af bygningen, jf. [9] stk 2.3. Der er flere
gange tidligere blevet påpeget over for kommunen, at der burde gøres
noget, men uden reaktion. Det virker urimeligt, at Københavns Kommune
ikke har vedligeholdt hvad der var både ”muligt og forsvarligt” jf.
Købsaftalen, og at dette så går ud over børn, forældre og medarbejdere i
Det Blå Univers.

3. Andre kriterier som er nævnt
a. Svært at rekruttere personale

Alle institutioner i København (og Danmark), har svært ved at rekruttere
kvalificerede medarbejdere. Men denne påstand bunder igen i fortiden for
vores institution og det faktum at vores leder forgæves har forsøgt at råbe
kommunen op. Kommunen refererer til udsagn fra vores leder, men Det
Blå Univers bør ikke straffes for at have en leder der tør påtale generelle
problemer på tværs af institutioner.



Nu står Det Blå Univers i den situation at flere studerende som har været i
praktik i institutionen, ønsker at komme tilbage i fuldtidsstillinger efter endt
studie. Til sommer er der f.eks. 4 ansøgninger fra nyuddannede
pædagoger, som har særlig profil i ekstra udsatte børn – og dem er der en
hel del af i institutionen, samt området generelt.[10] Dette er tilmed en
profil københavn kommune aktivt efterspørger og forsøger at få de
studerende til at lave.[11]

En midlertidig lukning af Det Blå Univers, vil være baseret på faktuelle fejl, løftebrud og
ramme en stor gruppe mennesker meget hårdt. Vi håber at dette høringssvar får jer til at
skifte mening. Såfremt I beslutter at lukke os på trods af dette, vil vi forfølge sagen både
politiske og juridiske for at redde vores institution.

Med Venlig Hilsen

Forældrebestyrelse i Det Blå Univers

Helene Martine Steffensen
Gustav Stæhr Hassager
Julie Frøkjær
Salma Barkani
Trine Jørgensen
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Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedska-
lering af dagtilbud i Københavns Kommune 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag om nedska-

lering af dagtilbud i København. 

 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt er faldende i Københavns 

kommune, og at det er baggrunden for forvaltningens forslag om en 

bred nedskalering af dagtilbud. Oplysningerne, som vi har modtaget fra 

forvaltningen, viser imidlertid, at børnetallet vil være stagnerende i 

Brønshøj-Husum frem mod 2028. På den baggrund har vi svært ved at 

forstå behovet for så voldsom en nedskalering - på ca. 40% i Brønshøj 

kvarter og ca. 10% i Husum kvarter - især efter den besluttede nedskale-

ring i Bellahøj kvarter. Både Brønshøj og Husum kvarterer havde i marts 

en kapacitetsudnyttelse tæt på 100% på tværs af institutioner. 

 

Vi ønsker mulighed for dagtilbud nær hjemmet 

Det er vigtigt for os, at der er god mulighed for institutionspladser nær 

hjemmet, også for folk nær kommunegrænsen. At børnehavebørn har 

mulighed for at transportere sig til/fra institutionen ved egen kraft (cy-

kel, løbecykel, gang sammen med en voksen) giver gode muligheder 

for at holde biltrafikken i København nede.  

 

I udkastet til Kommuneplan 2024, som netop nu er i intern høring, be-

skrives København som "en 15-minutters by, hvor de fysiske rammer for 

hverdagslivet skaber de bedste forudsætninger for, at daglige gøre-

mål, som fx arbejde, indkøb, uddannelse, kultur- og fritidsaktiviteter og 

sundhedsfaciliteter, ikke er mere end et kvarter væk med cykel, gang el-

ler offentlig transport.” Dette bør også gøre sig gældende på daginsti-

tutionsområdet. 

 

Kvalitet bør være det vigtigste kriterium 

Vi anbefaler at prioritere kvalitet over økonomi i udvælgelsen af eventu-

elle institutioner til lukning.  

 

Kvalitet indebærer for os: 
⚫ tilsynsrapporter 

30. maj 2024 

Sagsnr. 

2024-0176038 

 

Dokumentnr.  

2024-0176038-9 

 

Sagsbehandler 

Marie Holm-Andersen 

 

Sekretariatet for Brønshøj-

Husum Lokaludvalg 

 

Kobbelvænget 65 

2700 Brønshøj  

 

EAN nummer 

5798009800404 

 

www.2700lokaludvalg.dk 
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⚫ forældretilfredshedsundersøgelser 
⚫ uddannelsesandel af personalet 
⚫ fastholdelse af personale 
⚫ høj diversitet i medarbejdergruppen 

 

Vi kan se, at rigtig mange udflytterinstitutioner og -afdelinger på tværs 

af kommunen er en del af besparelsesforslaget. Vi synes, det er en rigtig 

dårlig idé specifikt at gå efter en meget populær børnehaveform, især 

når der er tale om institutioner, der ikke har kvalitetsproblemer. Vi øn-

sker diversitet i kommunens dagtilbudsformer, og har stor forståelse 

for, at nogle forældre specifikt vælger udflytterinstitutioner. Nogle for-

ældre ønsker at give deres børn mulighed for mere udeliv eller oplever 

mindre sygefravær hos deres børn, hvilket medfører færre barn-syg 

dage for forældrene. 

 

Vi mener fortsat, at det er forkert at bruge lav søgning som argument 

for lukning af rene udflytterinstitutioner, når man tager de kendte tekni-

ske udfordringer med opskrivningssiden Ǎdinplads.dkǎ i betragtning. 

Begge rene udflytterinstitutioner i Brønshøj-Husum (Vindsuset og 

Nordtoftegaard) har et børnetal, der cirka svarer til normeringen. 

 

I det hele taget er vi skeptiske over for at bruge lav søgning som udvæl-

gelseskriterie.  Søgning - målt som ventelistens længde i forhold til in-

stitutionens kapacitet – er for os at se mere et mål for institutionens po-

pularitet end kvalitet. 

 

Udviklingen i Tingbjerg 

Vi kan se, at der er et politisk ønske om at friholde Tingbjerg fra nedska-

leringer af institutioner grundet den igangværende byudvikling, men vi 

synes ikke man skal nedskalere ekstra i resten af Brønshøj-Husum i ste-

det. 

 

Vi er imod de foreslåede lukninger 

Vi har været i dialog med pædagogisk leder i institutionen Haven 

(Klynge B, Brønshøj/Vanløse) og forældrebestyrelsen i klyngen og bak-

ker op om Klynge Bs eget forslag til effektiviseringer og sammenlæg-

ninger frem for lukninger. I Klynge B står tre ud af syv institutioner til 

lukning, hvilket vi finder voldsomt. 

 

Dialog med forældrebestyrelsen i Det Blå Univers og forældrerådet i Ha-

ven har gjort os opmærksomme på den positive udvikling, som instituti-

onerne er i, og vi håber, at Haven og Det Blå Univers får mulighed for at 

forsætte den gode udvikling. 
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Vi henviser i øvrigt til vores høringssvar vedr. den tidligere foreslåede 

lukning af Nordtoftegaard, hvor vi udtrykker vores modstand mod den 

foreslåede lukning.  

 

Vi er således imod de foreslåede lukninger.  

 

Københavnerinddragelse  

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har i forbindelse med denne høring kontaktet ledere samt 

forældreråd og -bestyrelser i de berørte institutioner med opfordring til 

at fremsende eventuelle kommentarer til høringen forud for lokaludval-

gets drøftelse af høringen.  

 

Vi har modtaget kommentarer fra forældrebestyrelsen i Klynge B Brøns-

høj/Vanløse, på vegne af Vindsuset, Haven og Børnehuset Håbets Allé, 

forældrerådet i Haven, bestyrelsen i Nordtoftegaard samt fra bestyrel-

sen i Det Blå Univers. Disse kommentarer er blevet taget i betragtning i 

forbindelse med udarbejdelsen af dette høringssvar. Desuden har tidli-

gere dialog med bestyrelse og leder i Nordtoftegaard og vores hørings-

svar vedr. det tidligere forslag om lukning af børnehaven i indgået i vo-

res drøftelser. 

 

De skriftlige kommentarer og høringssvar, som vi har modtaget fra de 

lokale institutioner, er medsendt som bilag til vores høringssvar sam-

men med vores eget høringssvar vedr. det tidligere forslag om lukning 

af børnehaven Nordtoftegaard.  

 

 

Sådan har vi behandlet høringen 

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har haft dialog med Børnehaven Nordtoftegaard på fag-

udvalgmøde den 8. april. Samme fagudvalg drøftede høringen på et 

møde den 13. maj og har på baggrund af drøftelsen samt input fra de 

berørte institutioner (se redegørelse ovenfor) skrevet udkast til hø-

ringssvar. Høringssvaret er kvalificeret på lokaludvalgets forretningsud-

valg den 21. maj og drøftet og vedtaget af Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

den 30. maj. Her deltog repræsentanter fra forældrerådet i Haven, be-

styrelsen for Nordtoftegaard samt bestyrelsen for Det Blå Univers under 

”tilhørernes punkt”. 

 

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 

Christoffer Rosenkrands, forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
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Jens Kristian Jensen, forperson for Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsud-

valget under Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 



Høringssvar vedr. den foreslåede lukning af Børnehuset Haven, Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj 

 

Børnehuset Haven er alt for vigtig for lokalsamfundet til at lukke 

Mange børn i Haven kommer fra socialt udsatte familier. Haven bidrager til integration, 

sprogudvikling og fællesskabsfølelse og er utrolig vigtig for børnene og deres familier. 

 

Haven har, som kun 1 ud af 3 daginstitutioner i hele Danmark, fået det enestående tilbud at 

deltage i ͞Legeliv v. LegehelteŶe og LEGO͟. Det er et forløď ŵed fokus på ďørŶ fra soĐialt udsatte 
familier, hvor børnenes kompetencer styrkes gennem leg.  

 

Haven er en del af ’Aktive Børn i Forening’, hvilket også er en indsats for børn i udsatte 

boligområder. Ved deltagelse i projektet får børnene positive oplevelser med at være en del af et 

fællesskab i lokalsamfundet. Derudover styrkes deres motorik og bevægelsesglæde. 

 

Lad ikke et gammelt dårlig tilsyn sabotere Havens børn og personale 

Efter et dårligt tilsyn i 2022 har Haven løftet den pædagogiske praksis og kvalitet uden 

sammenligning. I 2023 fik Haven et flot tilsyn. Kompetencepædagoger og pædagogisk konsulent 

har rost Haven og udtalt, at de ikke tidligere har set en institution hæve den pædagogiske kvalitet 

til et så højt niveau på så kort tid. 

 

Haven er en af få institutioner i kommunen med fuld pædagogdækning med 2 pædagoger og 1 

medhjælper på hver stue.  

 

Basisbørn er mere udsatte for mistrivsel ved lukning 

Haven har 5 børnegrupper, herunder én basisgruppe for børn med fx ADHD og autisme. Disse børn 

har ekstra brug for ro til at udvikle sig og vil blive urimelig hårdt ramt af den foreslåede lukning.  

 

Haven gør en kæmpe forskel for disse børn og har i maj 2024 sendt 2 basisbørn til almindelig 

folkeskole, hvilket er et tydeligt resultat af institutionens flotte arbejde med inklusion. 

 

Idrætsinstitution med nylig opgradering for 750.000 kr. 

Haven er en af få certificerede idrætsinstitutioner i København. Pædagogerne styrker børnenes 

grundmotoriske fundament og trivsel ved hjælp af idræt, leg og bevægelse. 

Haven har både en stor idrætssal med ny klatrevæg og en kæmpe legeplads på over 600m2. 

 

Som led i udviklingen af Haven har kommunen det sidste år investeret ca. 750.000 kr. på at give 

Havens fysiske læringsmiljøer et ekstra løft, fx legepladsens legeapparater, sansegynge og shelter. 

Derudover er der udviklet et sanserum til 100.000 kr. specielt tilpasset (men ikke udelukkende for) 

basisgruppens behov. 

 

På baggrund af ovenstående bør Københavns Kommune ikke lukke Haven. 

I stedet kan man kigge til Klynge BV-B for alternative løsningsforslag, hvor man bevarer Haven 

samt forbedrer økonomien ved at opnormere med en ekstra børnegruppe. 

 

Mvh Marita Grevstad Sørhagen 
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Fra: Marita Grevstad Sørhagen <maritags@hotmail.com>
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Vedhæftede filer: Høringssvar Personlig Marita Grevstad.docx

Vedhæftet er høringssvar ang. den foreslåede lukning af daginstitututioner, herunder "Haven" i Brønshøj. 
 
Mvh  
Marita Grevstad Sørhagen 
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Fra: Mauricia Mawuena <mauriciamawuena@gmail.com>
Sendt: 24. maj 2024 15:24
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Haven

Hej jeg er forældre Ɵl et barn i haven, og er ked af at Haven står Ɵl lukning, deƩe er jeg så ked af, da jeg er så glad for 
Haven og de voksne og min søn trives så godt. Jeg håber i vil lade Haven blive da en masse børn og forældre bliver 
påvirket af det.  
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HøriŶgssvar fra persoŶalet i HaveŶ 

Vi i HaveŶ er eŶ persoŶalegruppe, der ŵed dette ďrev gerŶe vil appellere for ďevarelse af vores 

iŶstitutioŶ. Vi er uforståeŶde overfor deŶ ďeslutŶiŶg der er taget af politikkerŶe, at Ŷetop vores 

iŶstitutioŶ er ďlevet udvalgt til ŶedlukŶiŶg. Vi kaŶ forstå at ďeslutŶiŶgeŶ ďlaŶdt aŶdet, er taget på 

ďaggruŶd af et tilsyŶ der er lavet i efteråret ϮϬϮϮ og på daværeŶde tidspuŶkt var deŶ pædagogiske 

iŶdsats eŶdŶu ikke effektiviseret. Vi vil soŵ persoŶalegruppe gerŶe redegøre for, Ŷogle af de 

fejl/ŵisforståelser der ŵå have været i ďegruŶdelseŶ, af valget af HaveŶ til ŶedlukŶiŶg. Vi vil ŵed 

dette svar gerŶe udtrykke vores holdŶiŶger og frustratioŶer, over de overvejelser soŵ der er, oŵ 

ŶedlukŶiŶgerŶe af iŶstitutioŶer i KøďeŶhavŶs koŵŵuŶe.  

Det freŵgår at der kuŶ er ϰ ďørŶegrupper, hvor vi faktuelt er ϱ. Vi er fordelt således i hele huset: Ϯ 

vuggestuer, Ϯ ďørŶehavestuer og ϭ ďasisgruppe soŵ har plads til ϲ ďørŶ. Vi har plads i huset til at 

ruŵŵe eŶ hel stue ŵere, hvilket vil gøre at vores husleje vil være ŵiŶdre pr. ďarŶ, og det ville 

afhjælpe deŶ økoŶoŵiske udfordriŶg, soŵ ďlaŶdt aŶdet også er ďegruŶdelse til ŶedlukŶiŶg af 

HaveŶ. Vi er desudeŶ også eŶ iŶstitutioŶ soŵ er ďygget og er egŶet til dette og dertil har 

faĐiliteterŶe til at være eŶ optiŵal iŶstitutioŶ. 

Vi er saŵtidig også idræts ĐertifiĐeret og det ďetyder at vi gør ŵeget ďrug af vores gyŵŶastiksal, 

hvilket ďåde voksŶe og ďørŶ har ŵeget glæde af, yderŵere er vores legeplads iŶdrettet til eŶ 

ŵasse leg og ďevægelse, soŵ går i rød tråd ŵed et af vores vareŵærker. BørŶ og ďevægelse går 

håŶd i håŶd, Ŷår det gælder læriŶg. Vi har pædagogiske overvejelser ŵed iŶd over alle vores 

pædagogiske aktiviteter ŵodsat eŶ traditioŶel iŶstitutioŶ, ďevægelse er et sprog alle forstår, og 

dette skaďer ďørŶefælleskaďer. ForskŶiŶgeŶ viser at aktive ďørŶ lærer ďedre, og at dette styrker de 

kogŶitive proĐesser, soŵ er eŶ forudsætŶiŶg for læriŶg. Bevægelse styrker ďåde ŵotorik, 

koŶĐeŶtratioŶ og skolepræstatioŶer. Vi har soŵ persoŶalegruppe og ŵed eŶ leder soŵ støtter 

vores ideer og udvikliŶg, fået etaďleret et saŶseruŵ. Med ŵålrettet pædagogisk iŶdsats vil vi 

hjælpe ďørŶeŶe til at lære at regulere sig selv til ro, sæŶke deres arousal Ŷiveau, ŵodvirke Ŷoget af 

al deŶ stress, jag og larŵ, soŵ ŵaŶge ďørŶs hverdag er præget af i dag. Se gerŶe de vedhæftede 

ďilleder af Ŷogle af vores læriŶgsŵiljøer, soŵ vi ser skaďer gode ŵuligheder for vores ďørŶ at 

fordyďe og udvikle sig.  



Alle aŶsatte i HaveŶ, har geŶŶeŵ det seŶeste år geŶŶeŵgået eŶ positiv pædagogisk udvikliŶg. 

Dette har vi opŶået ved at have selviŶdsigt på egeŶ pædagogisk praksis, efterspurgt faglig udvikliŶg 

og uŶdersøgt ŵuligheder for hvordaŶ vi kuŶŶe dygtig gøres, via  

• Kurser – DGI ;DaŶske gyŵŶastik og idrætsforeŶiŶger,Ϳ lege iŶstruktør, BOB ;ďørŶ og 

ďevægelseͿ, ABIF ;aktive ďørŶ i foreŶiŶgͿ, legeliv ŵŵ.  

• Foredrag – Oŵsorgsgreďet ;ďørŶs vilkårͿ, relatioŶer og ŶarrativerŶes ďetydŶiŶg - for ďørŶs 

selvværd og trivsel ŵed AŶŶe Moos 

• HaŶdleplaŶ – koŵpeteŶĐe pædagoger, faglighaŶdleplaŶs forløď ŵŵ.  

• Litteratur – Soŵ har givet os ŵere videŶ, Ŷye redskaďer at arďejde ŵed i dagligdageŶ og 

det skaďer ŵere saŵŵeŶhold, da vi alle har det saŵŵe perspektiv og ďørŶesyŶ.  

• UddaŶŶelse/efteruddaŶŶelse – huset har eŶ kollega soŵ er optaget på BUF – ledertaleŶt, 

eŶ ŵedhjælper soŵ er i gaŶg ŵed pædagogisk assisteŶt uddaŶŶelseŶ.  

Vi har fået veŶdt arďejdsvægriŶg til arďejdsglæde. Vi har eŶgageret, ŵotiveret og dedikeret 

kollegaer, der ŵøder op på arďejde hver dag, ŵed eŶ positiv iŶdstilliŶg og at dageŶ skal være 

eŶdŶu ďedre eŶd i går, eŶ dag ŵed Ŷy læriŶg, udvikliŶg og at vi Ŷår ud til alle ďørŶ. Vi har veŶdt 

vores ŵiŶdset fra at ”Dette kaŶ vi ikke” til at ”Vi klare deŶ saŵŵeŶ” fordi vores vigtigste og første 

prioritet er vores kerŶeopgave, soŵ haŶdler oŵ at tilegŶe sig evŶeŶ til at ďegå sig i det soĐiale ruŵ 

og tilpasse sig aŶdre i forskellige saŵŵeŶhæŶg, at være i ďørŶehøjde, lære ďørŶeŶe oŵ at vise 

eŵpati, drage oŵsorg for aŶdre og sig selv. Vores hverdag ŵed ďørŶeŶe er ŵed udgaŶgspuŶkt i 

ďørŶeŶes relatioŶer og eŶ ďevidsthed oŵ at ”alle ďørŶ gør det godt, Ŷår de kaŶ”.  

Vi er opŵærksoŵŵe på at HaveŶ har været eŶ iŶstitutioŶ, hvor der har været stor udskiftŶiŶg af 

ďåde persoŶale og ledelse, ŵeŶ dette ophørte for et år sideŶ, og vi er Ŷu et hus der ruŵŵer eŶ 

persoŶalegruppe der er eŶgageret, fagligt dygtige, Ŷysgerrige og freŵfor alt ruŵŵelige og 

eŵpatiske for Ŷetop deŶ ďørŶegruppe og faŵilier vi iŶteragere ŵed hverdag.  

HaveŶ ligger i et oŵråde, hvor der ďor ŵaŶge soĐialt, udsatte faŵilier. At kuŶŶe ďlaŶde forskellige 

faŵilie på tværs af soĐioøkoŶoŵiske forskelle, kulturer og ďeskæftigelse, er eŶ styrke til 

fællesskaďet ďlaŶdt ďørŶ og voksŶe. 



Vi soŵ persoŶale ser det soŵ eŶ styrke at have eŶ koŵďiŶatioŶ af forskellige ďaggruŶde, og det 

forhiŶdrer ikke Ŷye faŵilier til at skrive sig op til HaveŶ. KlyŶge B er deŶ ŵest søgte, hos 

pladsaŶvisŶiŶgeŶ og har pt veŶteliste hertil. Dette ser vi soŵ væreŶde tydelige tegŶ på eŶ positiv 

faglig udvikliŶg i huset.  

SideŶ efteråret ϮϬϮϮ, hvor deŶ daværeŶde tilsyŶsrapport krævede faglig haŶdleplaŶ, er vi koŵŵet 

til et særdeles flot tilsyŶ i ϮϬϮϯ. Vi har soŵ eŶ af de eŶeste iŶstitutioŶer i KøďeŶhavŶs koŵŵuŶe 

forŵået at få ďørŶ, der ellers var tilďudt og tilkŶyttet ďasisplads, ud i alŵeŶ folkeskole, ;SFOͿ. Dette 

ser vi også soŵ eŶ væseŶtlig poiŶte og ŵarkør, for vores daglige pædagogiske arďejde. 

Hvis HaveŶ lukker, vil det saŵtidig også få koŶsekveŶser for at hele klyŶge B går i opløsŶiŶg og 

dertil eŶdŶu eŶ udfordriŶg oŵ at etaďlere Ŷye klyŶger.   

Vi er ďekeŶdt ŵed det forslag ledelses teaŵet fra klyŶge B har freŵseŶdt til jer, og dette er et 

forslag soŵ vi I HaveŶ godt kaŶ se, soŵ eŶ realistisk løsŶiŶg på koŵŵeŶde ďesparelser.  

 

Bevare os - så vores Have kaŶ ďloŵstre.  

 

Med veŶlig hilseŶ 

HaveŶs persoŶalegruppe.  
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Fra: Narges Ainy <nargeseyni29@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 16:39
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vores oplevelser fra børnehuset Haven

Hej  
 
Jeg vil i denne mail fortælle kort om mine og mit barns oplevelser fra Haven Børnehuset.  
Mit barn startede i Haven for ca. 3 måneder siden og mig, min mand og vores barn er mega glad for stedet. 
 
For det første mener jeg, at der er dygtige pædagoger derude, som udfører deres job omhyggeligt og ansvarligt. De 
hjælper rigtigt godt hinanden som kolleger.  
Ydermere synes jeg at der sidder en venlig og dygtig leder der i ledelse stilling, som er god til at lytte til forældrene og 
hun gør alt hun kan for at få Haven til at køre på den bedste mulige vej.  
Desuden er jeg super glad for selv stedet og placeringen af Haven, der ligger lige foran busstationen. Legepladsen er 
også et ret dejligt og stor legeplads. 
Udover de nævnte pointer, det som jeg er vilde med i Haven er at de er ret velorganiseret og de pædagoger der er 
derind elsker deres job og er ikke der “bare for at have job” 
De har en rigtigt god planlægning til hverdagen, og går op i børnenes sprogudvikling og socialisering. 
Jeg kan mærke forskellen i mit barns sproglige udvikling, at han er blevet rigtigt GOD til at tale dansk i blot kort tid, og 
han er GLAD for at gå til børnehaven. Det var mens det var den helt modsatte vej i mit barns gamle børnehave. Vi 
skrev vores barn op til Haven og fik plads, og nu er både mit barn og os som forældre tilfreds, og det viser bare hvor 
fantastiske stedet er. Vi er mega ked af at Haven står blandt i en de 33 der skal lukkes og det giver ingen mening i mit 
optik. Situationen er PERFEKT synes jeg og alt fungere finde derind, og hvis det er grundet høje udgifter og 
omkostninger at det skal lukkes, så ville jeg heller at der kommer plads til flere barn i Haven, frem for at det lukkes.  
 
Til sidst vil jeg sige at det er en ret dårlig ide at spare penge på vores børn, da børnene er samfundets fremtid, og alt 
de her beslutninger kan påvirke børnene på den negativ måde.  
 
Mvh 
Narges Ainy 
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Fra: Peter BM <peterbm04@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 20:27
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nej til lukning af haven!

Til rette vedkommende Jeg er onkel til Samuel på 5 år, som går i en basisgruppe, Sommerfuglene, i 
Haven på Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj. Som onkel er jeg ærgerlig over at en god institution 
som Haven skal lukke! Min nevø er en dreng på 5 år, Samuel, som går i en basisgruppe i Haven. Her 
trives han i høj grad og det skyldes i den grad de gode, engagerede voksne, som er i institutionen og 
den særlige profil som idrætsinstitution, som passer så godt til en aktiv dreng som Samuel. 
Derudover er personalet gode til at skabe de rammer, der er brug for i forhold til struktur, tydelighed 
og omsorg, som alle børn har behov for men især min nevø, som har en infantil autisme diagnose. 
Derudover er det altid en glæde at hente Samuel. Jeg bliver mødt af glade voksne og børn, og jeg kan 
tydeligt se at min nevø har haft en god dag. Det ville være ærgerligt at lukke en god institution som 
Haven, som er velfungerende, har fuldt børnetal og ingen problemer med at tiltrække og holde på 
pædagogerne. 
Mvh Peter Meyer 
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Fra: Robert Meyer <robertmeyer1964@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 20:35
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] HAVEN lukningstruet

Jeg er morfar til en dreng, Samuel på fem år der går i basisgruppe i børnehaven HAVEN og jeg kan se han trives der. Samuel har 
det ikke særlig nemt og han har brug for meget støtte. Derfor er jeg meget ked af at høre hans børnehave måske skal lukke for i 
HAVEN er der dygtige pædagoger der ved hvordan Samuel kan og skal hjælpes når han har det svært. Hermed en opfordring til at 
lade HAVEN fortsætte til glæde og gavn for børn og deres familier  
Med venlig hilsen Robert Meyer  
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Fra: Signe Menné Christensen <smennec@hotmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 21:10
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Pernille Werth Larsen
Emne: [EKSTERN] Høringssvar fra Tusindfryd. Klynge BV. B.
Vedhæftede filer: Høringssvar.docx

Til rette vedkommende. 
  
Hermed fremsendes høringssvar fra Tusindfryd. Klynge BV B. 
  
Hvis det fremsendte, giver anledning til yderligere, kan jeg kontaktes på denne mail. 
  
På vegne af hele forældrerådet i Tusindfryd 
  
Signe Hansen 
Forældrerådsrepræsentant 
 
  
 



Høringssvar fra forældre i Tusindfryd – Klynge BV. B 
 
Vi i forældrerådet i Tusindfryd er meget bekymrede for, hvilke konsekvenser en lukning af 
Børnehuset, Håbets Allé 5, Haven og Vindsuset vil have for Klynge BV. B – tre ud af syv 
institutioner i klyngen. Vores klynge opleves i dag som yderst velfungerende både for os som 
forældre, men også for personalet. 

 

Vi kan kun tolke, at klyngestrukturen skal ændres, hvis beslutningen om 
nedlukning vedtages. 
  
Hvis tre institutioner i Klynge BV. B. lukkes, frygter vi som følge, at det vil skabe stor utryghed i 
de tilbageværende institutioner og medføre, at vores erfarne og dygtige pædagogiske personaler 
søger væk fra området. Sker dette, vil kommunens forslag til nedjustering ramme flere institutioner, 
børn og personaler negativt end for de tre lukningstruede institutioner i dag. 

  

Fremtidssikr vores fællesskaber med mindst mulig indgriben! 
I forældrerådet i Tusindfryd vil vi bevare Klynge BV. B for at sikre en tryg hverdag for så mange 
af klyngens børn og personaler som muligt. Derfor støtter et enigt forældreråd i Tusindfryd op om 
Klynge BV. B’s forslag, som kan fremtidssikre fællesskaberne i klyngen, for børnene og 
medarbejdergrupperne. 

  
Vores forslag er, at: 

• Børnehuset Håbets Allé 5’s børn og pædagogiske personaler sammenlægges med Haven. 
• Vindsuset sammenlægges med Rugvej som en integreret institution.  

• Faciliteterne på Håbets Allé 5 afvikles og nedlægges. 
• Klyngekontoret på Håbets Allé 2 nedlægges og omplaceres på en af klyngens 

øvrige/nuværende adresser.  
 

Om klynge BV. B 
Det der i dag kendetegner Klynge BV. B. er, at den er veldreven og har en sund økonomi, den har 
veldrevne institutioner, som søges, den har en høj pædagogisk kvalitet og det pædagogiske 
personale udviser hver dag en faglighed og et engagement, som strækker sig ud over det, man kan 
forvente. Dette til sammen gør, at vi som forældre er tilfredse og ikke mindst trygge med det 
arbejde, som klyngen hver dag udfører. 
 
Vi som forældre ønsker inderligt, at kommunen vil tage klyngens forslag op til overvejelse, da det 
vil sikre en tryg og genkendelig hverdag for så mange børn og personaler som muligt – på tværs 
af hele klyngen – både nu og i fremtiden.  
  



Forældrerådet i Tusindfryd. Klynge BV. B. 
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Fra: Sophie Pedersen <sophiekaaepedersen@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 10:50
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringsbrev ang. nedjusteringer i daginstitutioner
Vedhæftede filer: Høringssvar Slottets Forældreråd..pdf

Kære rette vedkommende, 
 
Forældrerådet på Slottet, Integreret Daginstitution fremsender hermed høringssvar med bemærkninger og 
forslag ifm. administrativ høring af Børne-Ungdomsforvaltningen forslag om nedjusteringer af daginstitution 
(specifikt i Klynge BV. B, Brønshøj Husum). 
 
På vegne af Forældrerådet, Slottet, Klynge BV. B, 
Sophie Sindahl  
 



Høringssvar: Nedjustering af daginstitutionspladser 

- Specifikt til Brønshøj-Husum Klynge BV. B’s institutioner: Haven, Børnehuset Håbets Allé og 
Vindsuset.

Til rette vedkommende,

Vi vil gerne rejse kritik af forslaget, idet vi mener, at det går direkte imod Børne-Ungeudvalget 
2022-2025 strategi ”Vores børn – Københavns fremtid”1, og ydermere at begrundelserne for 
udvælgelsen af institutionerne i klyngen ikke er retvisende. Vi mener, at kommunen ikke lever op til 
deres egen strategi og pejlemærker, og vi er dybt bekymrede for konsekvenserne af dette. For 
uddybning, se venligst bilag 1.

Ydermere mener vi at kunne bidrage til besparelse på Børne-Unge-området uden at lukke vores 
gode institutioner helt. Derudover mener vi, at besparelsen, som den er udformet nu, vil have stor 
betydning for hele klyngen, hvor vi har attraktive institutioner og lange ventelister. Her tænkes der 
særligt på fastholdelse af vores fantastiske pædagogiske miljø og gode sociale relationer, som 
kendetegner hele Klynge B. Særligt, vil det for os på Slottet, betyde at vores personale vil miste 
trygge, fagligt stærke sparringspartnere, hvor normalen er, at man hjælper hinanden institutionerne 
imellem – særligt i ledelsesteamet. Vi er meget bekymret omkring og overbeviste om, at et brud i 
klyngen vil kæmpe skabe utryghed hos os alle, og vi frygter at personale, børn og forældre vil 
flygte til private tilbud, som kunne resultere i at endnu flere institutioner kunne blive tvunget til 
lukning.  Derfor, støtter vi Klyngebestyrelsens forslag om at tage hånd om børn og personale og 
samtidigt at kunne bidrage til besparelser.

Vi er derfor ekstremt imod og meget bekymrede over forslaget om lukning af Haven (midlertidigt), 
Vindsuset (midlertidigt) samt Børnehuset Håbets Alle (permanent), som det er udformet nu. Vi 
giver derfor vores fulde støtte til høringssvar og forslag indsendt af Klyngeledelsen fra Klynge BV. 
B. Til grund for vores overvejelser, forslag og bemærkninger ligger dialog med klyngebestyrelse i 
Klynge B, klyngens ledere samt forældreråd, forældre og listede henvisninger. Vi håber, at I tager 
vores betragtninger med i overvejelserne. 

På vegne af Forældrerådet Slottet, Integreret Daginstitution, Klynge B Brønshøj-Husum

                                                                     _________________________

                     Sophie Sindahl 

1: https://www.kk.dk/politik/politikker-og-indsatser/boern-og-unge/strategi-for-boern-og-unge-i-
koebenhavn-2022-2025
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Bilag 1:

Uddybning:

Ift. strategien er der fem pejlemærker, hvor det nuværende udformede forslag går imod de 4: 

”København skal have dygtige medarbejdere til skoler og institutioner”: 

Her mener vi, at i og med at dygtige medarbejdere opsiges (privat) og skal søge 
ledige stillinger, og så vidt muligt omplaceres (offentligt) må antages at vi i kommunen mister 
yderst kompetent og veluddannet personale.  Hvis arbejdspladsen lukkes/rykkes langt, risikerer vi 
at medarbejderne forlader kommunen og derved modsiger dette strategien.

”Alle børn skal trives og opleve stærke fællesskaber”: 

Accepteres indstillingen, må vi forventeligt bryde en masse stærke fællesskaber 
(både børne/voksen-, børne/børne- samt medarbejderrelationer). Vi mener at disse relationer i 
forvejen er under hårdt pres og det er vores pligt at skabe et godt arbejdsmiljø hos medarbejderne, 
hvor gode og stærke fællesskaber har en enorm betydning, for at fremme de stærke fællesskaber 
mellem barn og voksen samt barn og barn. 

”Tidligere indsatser skal sikre den bedste start på børnelivet”: 

Prognosen spår, at vi vil opleve et mindre børneantal 0-2 år end vi har nu. Kunne det 
tænkes at denne spår forkert? I så fald, hvor mange familier vil så blive påvirket af dette? Her 
tænkes der på om det overhovedet er muligt at få plads til behovsdato. Bliver denne forsinket, skal 
der kigges på alternative løsninger fra forældrene, som kunne ende ud i at der søges væk fra 
kommunen. Derudover kunne det forventes, at alle institutioner i klynge bliver fyldt til max kapacitet 
og måske over. I klyngen har vi mange institutioner med både basis-pladser samt gode, mindre 
institutioner, som rummer sensitive børn, som ikke er udfordrede nok til en basis-normering. Ved at 
fjerne disse og pille ved klyngestrukturen på den måde, mener vi at pejlemærket ikke opfyldes og 
mange flere institutioner end de listede vil påvirkes. 

”Københavns fællesskaber skal give plads til forskellighed”: 

Igen mener vi, at forslaget er direkte imod pejlemærket. Netop små institutioner, 
udflyttergrupper samt institutioner med basis-pladser er nødvendige, særligt for vores sensitive og 
særligt sårbare børn, og med at skabe forskellighed for vores dagtilbud, så det passer det de 
enkelte familier behov og ønsker. 
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Fra: Borgmesteren for BUF
Sendt: 3. juni 2024 15:57
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: VS: [EKSTERN] Ang. foreslået lukning af daginstitutioner
Vedhæftede filer: Haven Forældreråd høringssvar (Brønshøj).docx

T.O. 
 

Fra: Marita Sørhagen <marita.sorhagen@gmail.com> 
Sendt: Saturday, June 1, 2024 10:44:20 PM 
Til: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen) <Jakob Naesager@kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] Ang. foreslået lukning af daginstitutioner  
  
Kære Jacob 
 
"Haven" er en integreret daginstitution i Brønshøj. Her mødes børn fra socialt udsatte familier, børn 
med diagnoser og alle derimellem. 
Vedhæftet findes forældrerådets høringssvar. 
 
Mvh  
Marita Sørhagen 
Forperson i forældrerådet 
Haven 



Høringssvar – Forældrerådet i Haven (Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj) 
 
Vi  i forældrerådet er meget undrende overfor, at Haven er på listen over de institutioner, der er foreslået 
lukket. Haven foreslås lukket på det forkerte grundlag: Haven har 5 børnegrupper – ikke 4, der er børn på 
venteliste, en flot tilsynsrapport og fuld pædagogdækning.  
 
Som en af bare 3 institutioner i hele Danmark er Haven udvalgt til at deltage i forløbet “Legeliv v. 
Legeheltene og LEGO”. Det er et helt enestående tilbud til socialt udsatte børnehavebørn, som giver en 
unik mulighed for at lege sig til læring i tæt voksenkontakt. LegeLiv er et lege- og læringsforløb, der har 
fokus på at udvikle barnets kompetencer gennem leg. Målet er at fremme børnenes sociale, følelsesmæssige, 
kognitive og kreative færdigheder. 
 
En daginstitution, der løfter børn af socialt udsatte familier 
Det er ingen hemmelighed, at Haven har mange børn fra socialt udsatte familier. Mange af familierne er 
nye i Danmark, taler slet ikke dansk og har begrænsede engelskkundskaber. Arbejdet med disse familier er 
noget, Haven løfter med stor succes. 
 
Siden 2023 har Haven deltaget i ’Aktive Børn I Forening’ (ABIF) – en indsats i udsatte boligområder, der 
introducerer børn i alderen 3-9 år til en foreningsaktivitet via et længerevarende bevægelsesforløb. Formålet 
med ABIF er at bygge bro mellem kommunens dagtilbud og lokale idrætsforeninger. Herved opnår børnene 
positive erfaringer med at være en del af et fællesskab og får styrket deres motorik og bevægelsesglæde 
 
Fra basisgruppe til almen folkeskole 
Haven er dygtig til inklusionsarbejde og har formået at hjælpe 2 børn fra basisgruppen over i alment 
skoletilbud i folkeskolen i maj 2024. 
Haven er nemlig en af få institutioner som har basispladser til børn med særlige udfordringer 
(fx ADHD og autisme). Pt. er der 5 basisbørn i Havens basisgruppe.  
 
Generelt er der mangel på basispladser i Københavns Kommune. Faktisk oplever Haven, at børnene, 
institutionen modtager, i visitation har sværere udfordringer end tidligere. Ved næste visitation i maj og juni 
forventes det, at Haven får flere børn til basisgruppen. 
 
Heldigvis har Haven dygtige pædagoger med kompetencer, der kan understøtte basisbørnenes særlige behov. 
Personalet har gennemgået flere kurser, bl.a. ’Specialpædagogisk modulforløb’, ’Handicapforståelse for børn 
og unge med autisme’, ’A-guide’ og ’Low Arousal’. 
 
Fælles for børn, der visiteres til en basisplads, er, at de bedst udvikler sig i samvær med børn i almene 
dagtilbud - men har brug for en særlig tilrettelagt pædagogisk indsats. Formålet med at placere 
basispladserne i almene dagtilbud er at skabe inkluderende pædagogiske miljøer med plads til børn med 
forskellige behov. 
For basisbørnene ville en lukning af Haven få voldsomme konsekvenser og være ekstra nedbrydende og 
trivselshæmmende.  
 
Fuld pædagogdækning og flot tilsyn 
Haven har haft en usædvanlig stor faglig udvikling og har løftet sig helt enormt, siden institutionen fik et 
dårligt tilsyn i 2022. Siden da er der blevet ansat en ny, visionær leder og flere nye pædagoger.  
Faktisk er Haven er en af de få institutioner i København, som har formået at ansætte og fastholde 
pædagogisk personale sådan, at der er fuld pædagogdækning med 2 pædagoger og en medhjælper/PAU på 
hver stue. 
 
Tilsynet fra 2023 er særdeles flot, og der er ingen grund til at forvente noget andet end et nyt positivt tilsyn 
i september 2024. De nyeste faglige vurderinger fra pædagogisk konsulent, kompetencepædagoger og 
seneste KIDS målinger viser, at Haven har løftet den pædagogiske kvalitet overmåde. Ifølge de 



pædagogiske konsulenter er der få institutioner, som har løftet den pædagogiske kvalitet så meget - så 
hurtigt. 
 
750.000kr til opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer 
Haven er en certificeret idrætsinstitution  med en 650m2 stor legeplads med rum for masser af leg og 
bevægelse samt en kæmpe idrætssal med ny klatrevæg. 
De seneste to år er der brugt omkring 750.000 kr. på opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer i Haven. 
På legepladsen er der kommet sansegynge, græsarealer, nyt shelter samt en masse nyt legetøj. 
Indenfor er der etableret et helt nyt sanserum i kælderen med henblik på basisgruppens profil. 
 
 
Forældrerådet stiller sig fuldt ud støttende til ledelsens- og klyngebestyrelsens (Brønshøj-Vanløse Klynge 
B) løsningsforslag.  
Vi har plads til og er åbne for at ønske velkommen hele børnegruppen fra Børnehuset Håbets Allé eller en 
anden hel børnegruppe, som ønsker at flytte samlet med personale til Haven, som dermed permanent 
opnormeres med en gruppe. 
 
Med dette løsningsforslag fremtidssikrer vi klyngen, som har et fremragende ledelsessamarbejde og 
kompetenceudvikling på tværs af det pædagogiske personale. 
 
Med venlig hilsen 
Forældrerådet i Haven 
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Fra: Marialise Rømer
Sendt: 30. maj 2024 12:27
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Marialise Rømer
Emne: Høringssvar vedrørende nedjustering af dagtilbudspladser. Fra ledelsesteamet i 

Klynge BV.B. Vedrørende Haven, Vindsuset og Børnehuset.
Vedhæftede filer: Høringssvar vedrørende nedjustering af dagtilbudspladser. Ledelsesteam i Klynge 

Bv.B..docx

Vi takker for muligheden for at byde ind med høringssvar, på forslaget om nedjustering af dagtilbudspladser. 
 
Her, vedrørende lukning af: 
 
Den Integrerede Institution Haven, Børnehuset Håbets Allé og Udflytterbørnehaven Vindsuset, som er en del af 
Klynge BV-B. 
 
De bedste hilsener 
 
Maria 
 
Med venlig hilsen  

Marialise Rømer 
Klyngeleder 
Brønshøj/Vanløse Klynge B 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Børne- og Ungdomsforvaltningen  
Område Brønshøj/Vanløse  

Håbets Allé 2, St. Tv., St. tv.  
2700 Brønshøj  

Mobil 2612 1557 
E-mail marroe@kk.dk 
EAN 5798009370389 
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Brønshøj den 29. maj 2024 

 

Høring angående nedjusteringer af daginsƟtuƟonspladser i Københavns Kommune.  

Specifikt forslaget om lukning af Den Integrerede InsƟtuƟon Haven, Børnehuset Håbets Allé og 
UdflyƩerbørnehaven Vindsuset, i Brønshøj Klynge Bv-B. 

Klyngeledelsen takker for muligheden for at afgive høringssvar i ovenstående høring. Vi anerkender behovet 
for at justere antallet af daginsƟtuƟonspladser, så det passer Ɵl antallet af fødte børn i de enkelte områder. 
Vi er dog bekymrede for udvælgelsen af de 3 udvalgte insƟtuƟoner i Klynge Bv-B.   

Vi mener at forslaget vil være en betydelig indgriben, med store konsekvenser for børn, forældre og 
personale. DeƩe i en klynge der er kendetegnet ved at have fyldte insƟtuƟoner, høj forældreƟlfredshed, de 
længste ventelister i området, et velfungerende klyngeledelsesteam samt en sund økonomi. 

Vi sƟller derfor spørgsmålstegn ved udvælgelsen af netop Haven, Børnehuset Håbets Allè og Vindsuset i 
denne nedjustering! 

Ved behov for justering i Klynge B- foreslås en alternaƟv løsning, med udgangspunkt i både økonomisk 
bæredygƟghed, mindste indgriben og langsigtet bæredygƟghed af klynge Bv-B.  

 

 

Ved denne løsning lukkes matriklerne Håbets Allè 2 (Ɵdligere opsamling for udflyƩerbørnehaven Vindsuset, 
nu klyngekontor) samt matriklen Håbets Allè 5 (Ɵdligere husede denne, lidt større matrikel, både friƟdshjem 
og børnehave, men er nu opsamling for Vindsuset, samt Børnehuset Håbets Allès matrikel).  
HuslejeudgiŌen i Haven, vil med denne løsning fordeles på yderligere 22 børn og dermed falde når den 
udregnes pr. barn. 

Baggrunden for ovenstående forslag vil blive uddybet i det følgende: 

Indledningsvis er det vigƟgt for os at påpege at der er fejl i data i høringsmaterialet: 

1. Haven har 5 børnegrupper og heraf 1 basisgruppe og ikke 4 børnegrupper som der står beskrevet i 
det udsendte høringsmateriale. 

2. Søgningsprocenten på 21 i Vindsuset er misvisende, da kmdi2 ikke kan håndtere to adresser. 

 

 

 

Vi foreslår derfor en løsning hvor vuggestuen Rugvej og UdflyƩerbørnehaven Vindsuset 
sammenlægges Ɵl 1 integreret insƟtuƟon med 4 vuggestuegrupper og 3 børnehavegrupper og 
Børnehuset Håbets Allè lukkes og børn samt personale sammenlægges med den integrerede 
insƟtuƟon Haven.  
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Bemærkninger Ɵl kriterierne for udvælgelse af de 3 insƟtuƟoner i Klynge Bv-B: 

Kapacitet 
Klynge B i Brønshøj Vanløse har områdets længste ventelister – se vedhæŌet data fra de 3 seneste år, der 
viser er at deƩe har gjort sig gældende både i 2021, 2022 og 2023. 

Lige nu er der 130 børn på venteliste i Klyngen, trods faldende børnetal i området.  

Økonomi 
Klynge Bv-B er kendetegnet ved flere mindre enheder men har, på trods af deƩe, formået at økonomistyre 
så klyngens budgeƩer balancerer.  

Søgning 
Bemærkninger om søgning Ɵl Vindsuset: 

Da vindsuset er ren udflyƩer, har de været ramt af den udfordring i KMD der gør at forældre i området ikke 
bliver opmærksomme på eksistensen af vindsuset, hvis de bruger søgemuligheden ”tæt på mig”. Det er 
derfor sandsynligt at søgningen i vindsuset er lavere, da der er en stor del af brugersegmentet der kan være 
uvidende om eksistensen af UdflyƩerbørnehaven Vindsuset, samt hvor de kører fra. Ydermere blev 
pladsanvisningen i 2019 og 2020 gjort opmærksom på, at Vindsuset gentagne gange ikke fremgik af 
daværende portal www.pasningogskole.kk.dk. 
Søgningsprocenten på 21 kan derfor ikke betragtes som valide data. 

Faglig kvalitet 

Haven:  
Det er korrekt at Haven havde pædagogisk Ɵlsyn i oktober 2022 der pegede på et behov for særlig indsats. 
Denne indsats har båret frugt hvilket allerede ses i KIDS observaƟoner fra september 2023 der er særdeles 
flot (man er på faglig handlingsplan i 2 år). Der er derfor ingen grund Ɵl at forvente andet end et nyt posiƟvt 
ordinært pædagogisk Ɵlsyn i september 2024. På baggrund af Ɵlsynet i 2022 er der investeret 750.000 kr. i 
de fysiske læringsmiljøer inde og ude. Derudover er det lykkedes at rekruƩere og fastholde pædagoger i alle 
sƟllinger og dermed sikre høj pædagogisk kvalitet. 

Vindsuset:  
Vindsuset har i pædagogisk Ɵlsyn ”vedligehold indsats” i alle kategorier. De fysiske læringsmiljøer er af høj 
kvalitet, da Vindsuset flyƩede Ɵl nyrenoverede lokaler i maj 2021. Der blev investeret minimum 6 – 6,5 
millioner kroner på etableringen af Vindsuset. Som udflyƩer børnehave er det en central del af Vindsuset 
pædagogiske praksis at arbejde med natur, udeliv og science. Vindsuset har desuden høj andel af 
pædagoger. 

Børnehuset: 
Børnehuset er én børnegruppe bestående af 22 børn. En del af de børn der går i Børnehuset har behov for 
en tryg og genkendelig hverdag. Derfor er det et ønske fra Klyngeledelsen, at denne gruppe samlet kan 
flyƩe Ɵl et grupperum i Haven, som også er en del af Klynge BV-B. Her vurderes det, at der kan etableres et 
godt samarbejde samt udviklende og relevant kollegial sparring på tværs af de nuværende 2 
personalegrupper.  
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Klynge BV-B 
Vi er en klynge med veldrevne insƟtuƟoner, som er meget søgte, med høj pædagogisk kvalitet, engagerede 
og fagligt dygƟge pædagogiske medarbejdere, samt Ɵlfredse og trygge forældre.  

Vi er en klynge der leder på tværs af insƟtuƟonerne, vi videns deler og udvikler den pædagogiske faglighed 
på tværs af alle klyngens insƟtuƟoner.  

Vi har en høj pædagogandel i vores insƟtuƟoner, og vi er som klynge en aƩrakƟv arbejdsplads, præget af 
stor samhørighed, engagement og arbejdsglæde. 

Konsekvenser ved originalt forslag: 
Vi mener ikke at det præsenterede forslag, sendt i høring, er i tråd med ønsket om mindste indgriben. 

En lukning af Haven, Børnehuset Håbets Allé, samt udflyƩerbørnehaven Vindsuset vil betyde en nedlægning 
af ca. 162 pladser i klynge Bv-B. 162 børn der skal omplaceres og Ɵlbydes pladser i andre insƟtuƟoner, hvor 
de ikke kan sikres at kunne bibeholde de vigƟge relaƟoner Ɵl venner og pædagogisk personale. DeƩe vil 
være en væsentlig indgriben, ikke blot for de involverede børn, men også deres familier. 

Klynge Bv-B ved vil en lukning af de 3 insƟtuƟoner blive en miniput klynge, bestående af kun 4 mindre 
insƟtuƟoner, hvilket vækker stor bekymring omkring levedygƟgheden af klyngen. 

Alt i alt vil en lukning af de 3 insƟtuƟoner i klynge Bv-B have store konsekvenser for alle klyngens børn, 
forældre, ansaƩe, samt hele klyngens fremƟdige levedygƟghed. 

Afrunding: 
Med vores forslag vil vi begrænse omfanget af børn, forældre og personaler, der er direkte påvirket og 
dermed er forslaget mindre indgribende. 

Forslaget vil også understøƩe levedygƟgheden af Klynge Bv-B, som forsat vil have en størrelse som 
understøƩer den økonomiske bæredygƟghed. 

Vi håber at udvalget vil lyƩe Ɵl de bekymringer som forslaget om lukning af Haven, Børnehuset Håbets Allé 
og UdflyƩerbørnehaven Vindsuset giver anledning Ɵl. Vi håber, at udvalget ved behov for justeringer i 
klynge BV-B med blik for mindste indgriben og økonomisk bæredygƟghed, vil overveje det alternaƟve 
forslag som beskrevet i ovenstående. 

Vi står naturligvis Ɵl rådighed ved uddybning eller spørgsmål. 

Med venlig hilsen 

På vegne af ledelsesteamet i Bv-B 

 

Marialise Rømer 

Klyngeleder i Klynge Bv-B. 

Mail: marroe@kk.dk 
Tlf.: 2612 1557 
 

 


